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Верховна Рада удоскона-
лила порядок нарахувань 
пенсій працівникам, які 
досягли пенсійного віку і 
мають перерву в страхо-
вому трудовому стажі, 
прийнявши за основу і в 
цілому проект закону про 
внесення змін до статті 
40 Закону «Про загально-
обов’язкове державне 
пенсійне страхування».

За відповідне рішення про-
голосував 281 народний де-
путат за необхідних 226. 
Відтепер за бажанням пра-

цівника до органів пенсійного за-
безпечення подається довідка 
про заробітну плату (дохід) за 
будь-які 60 календарних місяців 
страхового стажу поспіль неза-
лежно від перерв у період до 
30 червня 2000 року.

Автор законопроекту, народ-
ний депутат України Юрій Шухе-
вич наголошує, що документ не 
зовсім новий і частково вже обго-
ворювався. За його словами, ра-
ніше громадяни, які виходили на 
пенсію до 31 грудня 2015 року, 
мали подавати довідку про дохо-
ди для нарахування пенсії за пе-
ріод до 2000 року за будь-які 5 ро-
ків безперервного стажу. Відтак 
пенсіонери, яким пенсії призна-
чалися до 31 грудня 2015 року, і 

ті, кому пенсії призначалися піс-
ля 1 січня 2016 року, опинилися в 
нерівних умовах. 

Віднині до органів пенсійного 
забезпечення подається довідка 
про заробітну плату за будь-які 
60 календарних місяців страхово-
го стажу поспіль незалежно від 
перерв у період до 30 червня 2000 
року. Цей закон дозволить пенсі-
онерам, котрі до 1 липня 2000-го 
отримували зарплату вище се-
редньої по країні, отримувати, 
відповідно, й вищу пенсію. Для 
цього треба подати до Пенсійно-
го фонду довідку про заробіток.

Чому обрано дату 1 липня 2000 
року? Тому що від цього дня за-
працювала автоматизована сис-
тема обліку єдиного страхового 
внеску до Пенсійного фонду. Від-
так жодні довідки з літа 2000-го 
вже не потрібні. Їх соціальні 
служби вже не вимагали.

Як результат, за січень – бере-
зень нинішнього року постраж-
дали тисячі людей, котрі в цей 
період оформили пенсії. Автори 
законопроекту майже на паль-
цях роз’яснюють суть нового до-
кумента. Приміром, є двоє лю-
дей. З однаковими заробітками. 
Обидва мають однаковий стаж 
роботи. Але один з них народив-
ся 31 грудня 1955 року, а інший – 1 
січня 1956 року. У виграші – пер-
ший, адже його пенсія виявилась 
вищою. Ситуацію, стверджують 
народні депутати, слід виправля-
ти негайно.

Закон почне діяти вже наступ-
ного дня після його опублікуван-
ня і матиме зворотну силу: тим, 
хто отримує пенсії з 2016 року, їх 
перерахують. Але тільки за ба-
жанням пенсіонера, який прине-
се паперову довідку з попере-
днього місця роботи. 

ДО УЧАСТІ 
В КОНКУРСІ 

ЗАПРОШУЮТЬСЯ… 

Уряд кардинально пе-
реглянув підхід до ке-
рівництва великих 
державних структур. 

Відтепер у 50 найбільших 
компаніях керівники призна-
чатимуться не з власної волі 
міністрів, а виключно на 
основі прозорого конкурсу. 
На переконання чиновників, 
такі зміни виключатимуть 
будь-яке політичне втручан-
ня в проведення відбору на 
топ-посади держпідпри-
ємств. До складу комісій уві-
йдуть, окрім п’яти представ-
ників профільного міністер-
ства, ще й п’ять незалежних 
експертів. Серед них – пред-
ставники Міжнародної фі-
нансової корпорації, Євро-
пейського банку реконструк-
ції та розвитку, Світового 
банку, бізнес-омбудсмен.
Свого часу Прем’єр Арсеній 
Яценюк заявляв: «Я не допу-
щу подальшої політизації ді-
яльності держкомпаній, не 
допущу, щоб ці компанії 
були годувальницями полі-
тиків і партій. Йде війна за 
потоки, війна за те, щоб при-
ватизувати ту чи іншу дер-
жавну компанію або постави-
ти в ній менеджера».
Тож нині Мінекономрозвитку 

шукає висококласних управ-
лінців, які мають бездоганну 
репутацію й успішний досвід 
роботи в приватному секторі. 
Відбір проходитиме в два 
етапи. На першому оцінюва-
ти претендентів буде комісія 
при комітеті з призначень, 
яка відбере 2–5 фіналістів. На 
другому етапі комітет обере 
з-поміж «щасливчиків» най-
більш кваліфікованого пре-
тендента і рекомендуватиме 
КМУ його призначити.
До участі в публічному кон-
курсі долучилося багато охо-
чих. Приміром, очолити 
«Укр залізницю», «Укрпошту» 
та «Укрспирт» зголосилися 
від 30 до 50 кандидатів. Усі 
вони переконують громад-
ськість, що для них головне – 
не відкусити шматок ласого 
пирога, а докорінно змінити 
менеджмент ключових дер-
жавних компаній та зробити 
їх прибутковими.
Цікаво, що для участі в кон-
курсі скоротили перелік до-
кументів. Відтепер не вима-
гатимуть довідки про відсут-
ність судимості.  Народ очі-
кує, що, можливо, великі дер-
жавні компанії таки отрима-
ють нових «політично неза-
ангажованих» керівників.

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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НА ПЕНСІЮ – 
ПО-НОВОМУ
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ПОЧІМ БОРЩ 
ДЛЯ НАРОДУ?

РЕЗОНАНС

В Україні стрімко по-
дорожчав борщовий 
набір. За два останніх 
тижні основний його 
компонент – черво-
ний буряк – устано-
вив історичний ре-
корд за весь час не-
залежності країни. 
Він подорожчав на 
40%. Зросли в ціні 
капуста й картопля – 
на 12 та 8% відповід-
но. А загалом так зва-
ний борщовий набір 
подорожчав на 7,2%.

У той же час не відбу-
лось підвищення 
цін на моркву. Екс-
перти ринку ствер-

джують, що підвищувати 
далі нікуди. До того ж, по-
жвавленню в ціновому 
морквяному сегменті зава-
дили регулярні поставки 
коренеплодів із сусідньої 
Білорусі. Споживачі очіку-
вали, що й цибуля злетить 
у ціні, але цього не сталось. 
За словами учасників рин-
ку, надто великі запаси 

цього овочу накопичено в 
сховищах. Якщо не знизи-
ти його вартість, він почне 
проростати. 

Вартість головної націо-
нальної страви українців 
просто лихоманить, переко-
нані аграрні аналітики. За 
рік ціна каструлі борщу 
об’ємом у 5 л подорожчала 
на 13% і вже обходиться гос-
подиням більш ніж у 100 
грн. Минулоріч приготуван-
ня борщу коштувало 92 грн.

У розрахунках аналіти-
ки виходили з такого спів-
відношення інгредієнтів: 
600 г яловичини, 300 г ка-
пусти, 500 г буряку, 500 г 
картоплі, 200 г моркви, 
200 г цибулі, 30 г олії. Це, 
так би мовити, стандарт. 

Квасоля, кріп, сало, смета-
на – це вже варіації на тему 
борщу. І тут можуть бути 
розбіжності в ціні, хто на 
що спроможний фінансово. 
Сподіватися, що минуло-
річні ціни для борщового 
набору повернуться, не 
варто. Уже в найближчі 
три місяці експерти про-
гнозують подорожчання 
від 5 до 20%. Який овоч 
отримає пальму першості 
в середині квітня, аналіти-

ки назвати не наважують-
ся. Адже об’єктивних пере-
думов для подорожчання 
насправді немає. Навпаки, 
аграріям треба спішно роз-
продати залишки продук-
ції, аби підготувати схови-
ща для нового врожаю. Та, 

виявляється, на денці ово-
чесховищ усе солодше й 
дорожче. Постачальники 
мотивують нинішні ре-
кордні ціни на овочеву 
продукцію збільшенням 
витрат на її транспорту-
вання і зберігання. А все, 
кажуть, через девальвацію 
гривні. 

Але ж традиційний 
український борщ завжди 
вважався дешевою стра-
вою. Навіть вислів такий є: 

дешевий, як борщ. Та, схо-
же, ситуація змінюється 
разом із цифрами на цінни-
ках. Якщо ціни зростати-
муть такими темпами й на-
далі, улюблена буденна 
страва може перетворити-
ся на святковий делікатес. 

29 березня Верховна Рада прийня-
ла за основу законопроект 
№ 2068 про внесення змін до По-
даткового кодексу щодо забезпе-

чення стабільного розвитку сфери фізичної 
культури і спорту. Цим законопроектом про-
понується поширити пільги щодо звільнення 
від сплати податку на землю  дитячі санатор-
но-курортні й оздоровчі установи України. 
Крім того, передбачається звільнити підпри-
ємства та організації від сплати податку на 
земельні ділянки, на яких розміщені спор-
тивні споруди, що використовуються для під-
готовки військовослужбовців і співробітни-
ків правоохоронних органів, проведення все-
українських, міжнародних змагань та на-
вчально-тренувального процесу збірних ко-
манд України з підготовки спортивного ре-
зерву. Також планується звільнити будівлі 
зазначених установ, організацій та підпри-
ємств, а також будівлі баз олімпійської та па-
раолімпійської підготовки від сплати подат-
ку на нерухоме майно. 
Ініціатори документа переконані, що він ре-
ально забезпечить стабільний розвиток сфе-
ри фізичної культури та спорту, стане пере-
поною для припинення функціонування 
спортивних та оздоровчих об’єктів, їх  пере-
профілювання та ліквідації. Законопроект 
покликаний не допустити серйозних про-
блем при здійсненні спортивної та оздоров-
чої діяльності.
Податкових пільг, на переконання його ініці-
аторів, надто потребують дитячі санаторно-
курортні й оздоровчі заклади. Якщо відповід-
ний закон буде ухвалено, такі заклади спря-
мують кошти, які раніше йшли на сплату по-
датків, на зміцнення сфери. 
«Держава нарешті має спрямувати зусилля 
на підтримку розвитку дітей, сформувати 
програми з профілактики захворювань, спор-
тивного розвитку та залучення молоді», – 
вважає голова парламентського Комітету з 
питань сім’ї, молодіжної політики, спорту та 
туризму Артур Палатний. Він заявив, що еко-
номити на дітях –  це економити на майбут-
ньому. Тому даний законопроект не просто 
на часі, він дещо запізнився. «Це якраз важ-
ливе стратегічне питання, а за великим ра-
хунком – перспектива нашої країни», – зазна-
чив він.
За відповідний законопроект проголосували 
245 народних депутатів. 
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КОМЕНТАР

ТАКІ ПОТРІБНІ 
ПІЛЬГИ

Буряк Морква  Картопля  Капуста Цибуля

* ціна за 1 кг у лютому         ** ціна за 1 кг у березні

4,2–5*  5,2–6** 4,5–5*  5,5–6** 4–5,5*  5–6,5** 7–7,5*  8–9** 7–8*  8–9**

БОРЩОВИЙ НАБІР



4 ПРОФСПІЛКОВІ 
ВІСТІ  № 14
7 квітня 2016НОВИНИ 

12 КВІТНЯ – ДЕНЬ 
ПРАЦІВНИКІВ 
РАКЕТНО-
КОСМІЧНОЇ ГАЛУЗІ
Шановні спілчани!
Прийміть сердечні вітання з нагоди професій-
ного свята – Дня працівників ракетно-косміч-
ної галузі України та Всесвітнього дня авіації і 
космонавтики.
Ракетно-космічний комплекс, маючи потуж-
ний науково-виробничий потенціал, є одним з 
провідних і конкурентоспроможних у структу-
рі промисловості нашої країни. Науковці та 
працівники галузі виконують важливі страте-
гічні завдання зі створення нових ракетних 
технологій та техніки, забезпечення інтересів 
національної безпеки.
Бажаю вам реалізації професійної майстернос-
ті та наукового потенціалу, нових відкриттів і 
звершень. Нехай і надалі примножується слава 
українських ракетобудівників! Зичу вам і ва-
шим родинам мирного неба, родинного затиш-
ку, достатку, добра і щастя.

Григорій ОСОВИЙ,
Голова Федерації профспілок України

12 КВІТНЯ – 
ПРОФЕСІЙНЕ СВЯТО 
ПРАЦІВНИКІВ РАКЕТНО-
КОСМІЧНОЇ ГАЛУЗІ 
УКРАЇНИ І ВСЕСВІТНІЙ 
ДЕНЬ АВІАЦІЇ ТА 
КОСМОНАВТИКИ!

Шановні друзі!
Центральний комітет Профспілки працівників 
космічного та загального машинобудування 
України щиро й сердечно вітає всіх конструкто-
рів та інженерно-технічних працівників, вчених 
та верстатників, усіх, хто сьогодні примножує 
славу України своєю наполегливою працею у 
сфері виробництва ракетно-космічної продукції 
та дослідження мирного космосу, працівників 
підприємств та організацій космічної галузі з 
професійним святом – Днем працівників ракет-
но-космічної галузі України та 55-ю річницею 
першого польоту людини в космос!
Саме завдяки вашій наполегливій праці, ціле-
спрямованості і високому професіоналізму 
Україна підтверджує свій авторитет космічної 
держави світового рівня, вітчизняні підприєм-
ства успішно конкурують на світових ринках 
високотехнологічної продукції, беруть участь у 
міжнародних проектах із дослідження та вико-
ристання космічного простору.
У цей святковий день бажаю всім працівникам, 
ветеранам, фахівцям галузі, творцям ракетно-
космічної техніки, молоді, яка щойно стала на 
цей складний і романтичний шлях, творчої на-
снаги, нових перемог, незгасимого прагнення і 
надалі примножувати ракетно-космічний по-
тенціал України у космічній сфері.
Щастя та благополуччя вам, дорогі друзі, та ва-
шим родинам!

Валерій ВАСИЛЬЄВ,
голова Профспілки працівників 

космічного та загального 
машинобудування України 

31 березня відбулося 
засідання президії 
Національної тристо-
ронньої соціально-
економічної ради.

Як повідомляє прес-
центр ФПУ, у заході 
взяли участь Голова 
НТСЕР, міністр со-

ціальної політики України 
Павло Розенко, співголова 
Національної ради від 
профспілкової сторони, Го-
лова Федерації профспілок 
України Григорій Осовий, 
співголова Національної 
ради від сторони роботодав-
ців, заступник голови Ради 

Федерації роботодавців 
України Олексій Мірошни-
ченко, члени президії 
НТСЕР, Національний ко-
ординатор МОП в Україні 
Сергій Савчук, секретар 
НТСЕР Олександр Шубін.

Під час засідання членів 
президії було поінформо-
вано про стан підготовки 
до підписання Меморанду-
му між Україною та МОП 
щодо Програми гідної пра-
ці на 2016–2019 роки, про за-
ходи Міжнародної органі-
зації праці, заплановані з 
нагоди 100-річчя її засну-
вання, та пропозиції щодо 
участі у них сторін соці-
ального діалогу, а також 
про План заходів з реаліза-
ції пріоритетів діяльності 

НТСЕР у 2016 році та стан 
підготовки до її засідання. 
Засідання НТСЕР плану-
ється провести 7 квітня, за-
просивши до участі в ньо-
му віце-прем’єр-міністра – 
міністра культури України 
В’яче слава Кириленка, го-
лову Комітету Верховної 
Ради України з питань со-
ціальної політики, зайня-
тості та пенсійного забез-
печення Людмилу Денісо-
ву, голову Представництва 
ЄС в Україні Яна Томбін-
ського, регіонального ди-
ректора МОП Хайнца Кол-
лера, координатора систе-
ми ООН в Україні Ніла Во-
кера, послів США, Франції, 
Німеччини, Бельгії, Шве-
ції, Канади, Японії, Кореї, 

керівників Представни-
цтва Європейського інвес-
тиційного банку в Україні, 
Європейського банку ре-
конструкції та розвитку в 
Україні, Представництва 
Фонду ім. Фрідріха Еберта 
в Україні та Білорусі, Гру-
пи технічної підтримки з 
питань гідної праці Регіо-
нального бюро МОП для 
країн Центральної та Схід-
ної Європи, представників 
громадськості, територі-
альних тристоронніх соці-
ально-економічних рад 
тощо.

За результатами роботи 
президія НТСЕР ухвалила 
рішення провести наступне 
засідання в другій декаді 
травня 2016 року.

Федерація професійних спілок 
України звернулась до Консти-
туційного Суду України з про-
ханням щодо офіційного тлума-
чення положення статті 1 ЗУ 
«Про підприємства, установи та 
організації союзного підпоряд-
кування, розташовані на тери-
торії України» від 10 вересня 
1991 року № 1540-XII.

Необхідність у такому зверненні 
виникла через неоднозначне 
застосування положення стат-
ті 1 Закону судами, що призве-

ло до порушення конституційних прав 
на власність ФПУ. Так, при розгляді 
справ, у яких ФПУ була стороною, 
суди України, на її думку, в одних ви-
падках застосовували зазначену пра-

вову норму, поширюючи її дію на май-
но підприємств, установ, організацій 
колективної форми власності, а в ін-
ших – не застосовували.
29 березня Конституційний Суд Украї-
ни у формі письмового слухання роз-
почав розгляд справи. Матеріали 
справи у ході пленарного засідання 
Конституційного Суду України пред-
ставляла суддя-доповідач у справі На-
талія Шаптала. Від ФПУ на засіданні 
був присутній юрист Юрій Багаченко. 

Головував на пленарному засіданні 
Голова Конституційного Суду Украї-
ни Юрій Баулін.
Конституційний Суд України завер-
шив дослідження матеріалів справи 
на відкритому пленарному засіданні і 
перейшов до закритої його частини 
для подальшого обговорення та при-
йняття рішення.

Дар’я ЛАЗАРЄВА,
спеціально для «ПВ»

ПРИВІТАННЯ

ПРЕЗИДІЯ НТСЕР

ОФІЦІЙНО

КОНСТИТУЦІЙНИЙ СУД УКРАЇНИ 
РОЗГЛЯНУВ ЗВЕРНЕННЯ ФПУ

ГІДНА ПРАЦЯ – В ПЕРСПЕКТИВІ

-
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У мітингу взяли участь 
близько тисячі праців-
ників шляхового госпо-
дарства майже з усіх 

регіонів України. Організато-
ром акції виступила Профспіл-
ка працівників автомобільного 
транспорту та шляхового гос-
подарства України.

Протягом останніх років до-
рожня галузь фактично доведе-
на до банкрутства. Працівники 
дорожньої галузі стверджу-
ють, що порушуються їхні кон-
ституційні права: заробляти на 
життя працею та своєчасно 
одержувати винагороду за неї 
(стаття 43), а також на до-
статній рівень життя для 
себе та сім’ї (стаття 48).

Дорожні підприєм-
ства в областях, що вхо-
дять до складу ПАТ 
«ДАК «Автомобільні до-
роги України», працю-
ють у режимі неповного 
робочого тижня (2–3 дні 
на тиждень). Середньомі-
сячна зарплата одного пра-
цюючого по Укравтодору за 
2015 рік становила 3022 гривні, 
що на 30% нижче, ніж у цілому 
по Україні.

Станом на 28 березня 2016 
року заборгованість із виплати 
зарплати лише в облавтодорах 
сягала майже 215,9 млн грн. Не 
виконуються зобов’я зання, пе-
редбачені Галузевою угодою та 
колективними договорами до-
рожніх підприємств. Соціальна 
напруга у трудових колективах 
зростає, адже йдеться про 120 
тисяч робітників дорожніх під-
приємств та членів їхніх родин.

Аналогічна ситуація спо-
стерігається і на приватних 
підприємствах, які у минулі 
роки за рахунок коштів, залу-
чених Укравтодором під дер-
жавні гарантії, виконали робіт 
на суму 1,6 млрд грн.

На сьогодні у дорожній га-
лузі досі не вирішено питання 
фінансування та реформуван-
ня системи управління авто-
мобільними дорогами загаль-
ного користування.

Всеукраїнську акцію протес-
ту працівників шляхового гос-
подарства підтримали народні 

депутати Ігор Шкіря та Сергій 
Каплін, Федерація профспілок 
України, Федерація профспілок 
транспорту України, Всеукраїн-
ська громадська організація 
«Всеукраїнська асоціація авто-
мобільних перевізників», Асоці-
ація міжнародних автомобіль-
них перевізників України, Все-
українська незалежна проф-
спілка працівників транспорту 
та багато інших.

Голова Профспілки праців-
ників автомобільного транспор-

ту та шляхового господарства 
України Володимир Вакуленко 
зазначив: «На сьогодні галузь 
дорожнього господарства пере-
буває у критичному стані й фак-
тично доведена до банкрутства. 
Через колосальне недофінансу-
вання за останні 10 років відбу-
вається знищення галузі і, як на-
слідок, працівників вітчизня-
них підприємств. Затягування 
із розрахунками за виконані ро-
боти призводить не тільки до не-
виплати зарплати та зростання 
соціального напруження у тру-
дових колективах, а й практич-
но робить їх банкрутами. Трудо-
ві колективи автотранспортних 
підприємств та дорожніх орга-
нізацій перебувають на межі со-
ціального вибуху».

Володимир Вакуленко та-
кож зауважив, що на сьогодні 
територією України проходять 
сім міжнародних і національ-
них транспортних коридорів, 
проте, маючи найбільший в 
Європі індекс транзитності, 

через незадовільний стан до-
ріг Україна не використовує й 
половини власного транспорт-
ного потенціалу.

Водночас Міністерство інф-
раструктури і Кабінет Міні-
стрів практично усунулися від 
виконання своїх обов’язків 
щодо галузі дорожнього госпо-
дарства. Кошти практично не 
виділяються, ремонтні роботи 
належним чином не прово-
дяться, а рахунки облавтодо-
рів заблоковані.

Народний депутат України 
Сергій Каплін у своїй промові 

на мітингу зазначив: «Ми 
прийняли рішення: у разі 

невиконання вимог ар-
мія автодорожників 
по цілій країні, а це 
надзвичайна армія 
людей праці, пере-
криває всі централь-
ні дороги по всій 
країні. При цьому 

ми не будемо це роби-
ти, як окремі громад-

ські організації, на 15–20 
хвилин, ми зробимо так, 

що паралізуємо всю країну».
Під час мітингу члени Ор-

ганізаційного комітету все-
української акції протесту 
вручили відповідальним пра-
цівникам Кабміну свої вимо-
ги. Серед них, зокрема, такі:

– до 8 квітня ц. р. погасити за-
боргованість із зарплати праців-
никам дорожніх підприємств, 
яка станом на 28.03.2016 р. стано-
вить 215, 9 млн грн, і спрямувати 
кошти, залучені Укравтодором 
у минулі роки, на оплату вико-
наних впродовж 2012–2013 років 
робіт у сумі 1,3  млрд грн;

– внести зміни до законодав-
ства України щодо реформуван-
ня системи управління автомо-
більними дорогами загального 
користування шляхом прийнят-
тя законопроекту № 0954 «Про 
внесення змін до деяких законо-
давчих актів України щодо ре-
формування системи управлін-
ня автомобільними дорогами 
загального користування»; за-
конопроекту № 2724 «Про вне-
сення змін до деяких законодав-
чих актів України щодо ство-
рення Державного дорожнього 
фонду України»; законопроекту 
№ 2725 «Про внесення змін до 
Бюджетного кодексу України 
щодо створення Державного до-
рожнього фонду України»;

– забезпечити колективи до-
рожніх підприємств обсягами 
робіт та їх фінансуванням у 2016 
році; дієвий державний конт-
роль за дотриманням законо-
давства у сфері трудових відно-
син; законодавче відновлення у 
2016 році санаторно-курортного 
лікування працівників, оздоров-
лення дітей, внесення відповід-
них змін до бюджету Фонду со-
ціального страхування (віднов-
лення соціальних прав та гаран-
тій працівників, пенсіонерів, 
чорнобильців, дію яких призу-
пинено та скасовано у 2015 році); 
ефективний соціальний діалог, 
спрямований на виконання Ге-
неральної угоди.

За інформацією 
Профспілки працівників 

автомобільного 
транспорту та шляхового 

господарства України
Продовження теми на стор. 16

У РАЗІ 
НЕВИКОНАННЯ ВИ-

МОГ ПРАЦІВНИКІВ ШЛЯХОВО-
ГО ГОСПОДАРСТВА УКРАЇНИ, ОСО-

БЛИВО В ЧАСТИНІ НЕПОГАШЕННЯ БОРГІВ 
ІЗ ЗАРПЛАТИ, ЗА ПРОПОЗИЦІЄЮ НАРОДНО-

ГО ДЕПУТАТА СЕРГІЯ КАПЛІНА ТА ЗА РІШЕННЯМ 
УЧАСНИКІВ МІТИНГУ ПРОФСПІЛКА ПРАЦІВНИ-
КІВ АВТОМОБІЛЬНОГО ТРАНСПОРТУ ТА ШЛЯ-

ХОВОГО ГОСПОДАРСТВА УКРАЇНИ ЗАКЛИ-
КАТИМЕ ДО МАСОВИХ ПРОТЕСТНИХ ДІЙ, 

У ТОМУ ЧИСЛІ ДО ПЕРЕКРИТТЯ ДОРІГ 
ЗАГАЛЬНОГО КОРИСТУВАННЯ 

ПО ВСІЙ УКРАЇНІ.

НА МЕЖІ СОЦІАЛЬНОГО ВИБУХУ: 

31 березня під 
стінами Кабіне-
ту Міністрів від-
булася Все укра-
їнська акція 
протесту щодо 
виплати заро-
бітної плати 
працівникам до-
рожньої галузі.

На засіданні Комітету Верховної Ради 
України з питань науки і освіти, що від-
булося 29 березня, розглядалися ви-
ключно питання профтехосвіти.

Нагадаємо, що нагальні питання, пов’язані 
з катастрофічною ситуацією, у якій пере-
буває професійно-технічна освіта України, 
були порушені на Всеукраїнських зборах 

працівників профтехосвіти 18 березня ц. р. Присут-
ні зазначали, що заробітна плата викладачів, сти-
пендії учнів, майно та майбутнє профтехосвітян 
зависли в повітрі. Голова Комітету Верховної Ради 
України з питань науки і освіти Лілія Гриневич 
під час свого виступу запевнила, що сприятиме ви-
рішенню цього питання на державному рівні.
Чекати довго не довелося: на засіданні Комітету 
ВРУ з питань науки і освіти 29 березня розглядалися 
виключно питання профтехосвіти. Серед присутніх 
були народні депутати – члени Комітету з питань 
науки і освіти, його співробітники, заступники міні-
стрів освіти і науки та фінансів, представники мі-
ністерств, органів виконавчої влади, самоврядуван-
ня та роботодавців, керівники професійно-техніч-
них навчальних закладів та громадськість. Від 
профспілок на засіданні були присутні заступник 
голови Всеукраїнської профспілки виробничників і 
підприємців України Дар’я Лазарєва і голова Проф-
спілки працівників будівництва і промисловості бу-
дівельних матеріалів України Василь Андреєв.
Складність ситуації у ПТО пов’язана із ветуванням 
Президентом двох законів – «Про внесення змін до 
Закону України «Про Державний бюджет України 
на 2016 рік» щодо фінансування професійно-техніч-
ної освіти» та «Про внесення змін до Бюджетного 
кодексу України щодо фінансування професійно-
технічної освіти». Винним у ситуації, що склалася 
у ПТО, Лілія Гриневич назвала Міністерство фінан-
сів, яке надало Президентові неправильне роз’яс-
нення. За її словами, запропоновані зміни вимага-
ють 1,8 млрд грн державного фінансування замість 
5,8 млрд. Компенсувати різницю мали з обласних 
бюджетів та міст обласного значення. Голова Комі-
тету рекомендувала Міністерству фінансів пере-
йти від пустих відмовок до конкретних дій і запро-
понувати альтернативне вирішення проблеми.
У підсумку Комітет прийняв рішення:
– Рекомендувати Верховній Раді України за ре-
зультатами повторного розгляду ЗУ «Про внесен-
ня змін до Бюджетного кодексу України щодо фі-
нансування професійно-технічної освіти» від 
04.02.2016 № 982-VIII та «Про внесення змін до За-
кону України «Про Державний бюджет України 
на 2016 рік» щодо фінансування професійно-тех-
нічної освіти» від 04.02.2016 № 983-VIII, відхилених 
Президентом України, прийняти їх в цілому.
– Направити закони на повторний підпис Прези-
дентові України.
– Призупинити передачу майна державних за-
кладів профтехосвіти у комунальну власність.

Дар’я ЛАЗАРЄВА,
спеціально для «ПВ»

АКТУАЛЬНО

ГРИНЕВИЧ 
НАЛАШТОВАНА 
ДОЛАТИ ВЕТО

215,9
 млн грн сягає 
заборгованість 
із виплати зар-
плати лише в 
облавтодорах 

станом на 
28 березня 2016 р.

1000
працівників 
шляхового 

господарства 
майже з усіх 

регіонів України 
взяли участь в 
акції протесту

1/2
власного 

транспортного 
потенціалу не 
використовує 
Україна через 
незадовільний 

стан доріг

ВСЕУКРАЇНСЬКА АКЦІЯ ПРОТЕСТУ

-
-

-
-
-
-

ТРУДОВІ КОЛЕКТИВИ АВТОТРАНСПОРТНИХ ПІДПРИЄМСТВ ТА ДОРОЖНІХ ОРГАНІЗАЦІЙ 
ПІД СТІНАМИ КАБМІНУ ВИМАГАЛИ ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ ВЛАСНИХ КОНСТИТУЦІЙНИХ ПРАВ
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ЧОМУ МАЙБУТНЄ 
СТУДЕНТСТВА 
ПІД ЗАГРОЗОЮ,
або ЯК ВЛАДА 
«ГРАЄ» ПРОТИ 
МОЛОДІ УКРАЇНИ

Щорічно зростає кількість 
підприємств як державної, 
так і недержавної форми 
власності зі шкідливими та 

небезпечними умовами праці. Недо-
оцінка та ігнорування факторів ство-
рення належних умов для безпечної 
праці завдають непоправної шкоди 
здоров’ю працівників, негативно 
впливають на рівень продуктивності 
праці. За таких умов навчання і під-
вищення кваліфікації з охорони пра-
ці для технічних інспекторів праці та 
представників профспілок – украй 
необхідні. Саме тому 4 квітня в Ака-
демії праці, соціальних відносин і ту-
ризму розпочалося двотижневе на-
вчання та перевірка знань із питань 
охорони праці, організоване ФПУ. 

До столиці з усієї країни з’їха лися 
40 технічних інспекторів праці від га-
лузевих та обласних ЦК профспілок, 
голови первинок, члени комісій із пи-
тань охорони праці, аби прослухати 
курс тематичних лекцій, взяти участь 
у практичних заняттях та тренінгах, 
у тому числі з виїздом на підприєм-
ства. Крім того, у рамках навчання за-
плановано вивчення міжнародних 
норм і стандартів з управління безпе-
кою праці, а також практичні заняття 
з адаптації національного законодав-
ства до європейського відповідно до 
Угоди про асоціацію між Україною та 
ЄС та оцінки ризиків.

Згідно із законами України «Про 
охорону праці» і «Про професійні спіл-
ки, їх права та гарантії діяльності» 

профспілки здійснюють громадський 
контроль за дотриманням роботодав-
цем законодавства з охорони праці, со-
ціального захисту працівників. Адже 
роботодавець, відповідно до норм тру-
дового законодавства, має виконувати 
всі зобов’язання щодо гарантій прав 
працівників на охорону 
праці, виплати ком-
пенсацій та пільг 
за роботу у важ-
ких та шкідли-
вих умовах 
праці, а та-
кож захист 
членів проф-
спілок у разі 
настання не-
щасного ви-
падку. Варто за-
з н а ч и т и ,  щ о 
представники проф-
спілок беруть учать у 
комісіях із розслідування не-
щасних випадків та із перевірки стану 
охорони праці. За нормами законодав-
ства України, без відповідного навчан-
ня вони не мають права здійснювати 
повноваження з охорони праці.

Відтак проходження навчання і 
перевірка знань спілчан раз на три 
роки, їхній високий професійний рі-
вень – без перебільшення, життєво 
необхідна складова діяльності тех-
нічних інспекторів праці та інших 
представників профспілок, особливо 
в умовах, що склалися в державі про-
тягом останніх десяти років. Йдеться 
про стан виробничого травматизму, 
коли понад 70% нещасних випадків, 

які трапилися на підприємствах, 
приховуються від обліку та розсліду-
вання. Спостерігаються кричущі 
факти, що набули масового характе-
ру, коли під тиском роботодавців, бо-
ячись звільнення з роботи або пони-
ження на посаді, потерпілі дають не-

правдиві свідчення, що згодом 
дає змогу прийняти рішення 

вважати нещасні випадки, 
що сталися на виробни-

цтві, такими, що не 
пов’язані з виробни-
цтвом, або ж такими, 
що сталися у неви-
робничій сфері. Ще 
гіршим є стан справ 

із розслідуванням не-
щасних випадків зі 

смертельними наслідка-
ми, за результатами яких 

відповідні комісії пов’я-
зують із виробництвом у серед-

ньому лише 42% із них. Це, у свою 
чергу, залишає травмованих без на-
лежного соціального захисту, а сім’ї 
загиблих – без матеріальних відшко-
дувань у зв’язку із втратою годуваль-
ника, відтак – фактично без засобів 
для існування.

Тому завдання профспілок на сьо-
годні – не оминути своєю увагою жод-
ного такого випадку, захистити кож-
ну людину, яка виступає за правду й 
порядок або постраждала внаслідок 
нещасного випадку, але не отримала 
належного соціального захисту.

Олена ОВЕРЧУК, «ПВ»
Фото Кирила ЛАТИШЕВА

ПОКИ ВЕРСТАВСЯ НОМЕР

ОХОРОНА ПРАЦІ

В Україні на більшості під-
приємств, особливо серед-
нього і малого бізнесу, 
склалася надзвичайна си-
туація із безпекою та умо-
вами праці – таку оцінку 
оприлюднила Федерація 
профспілок України. 

6 квітня в Українському незалежному 
інформаційному агентстві новин 
«УНІАН» відбулася прес-конференція 
за участю представників студентської 
молоді України на тему «Чому майбут-
нє студентства під загрозою, або вла-
да «грає» проти молоді України», ор-
ганізована Молодіжною радою Феде-
рації профспілок України.

У заході взяли участь голова Молодіжної 
ради Федерації профспілок України 
Катерина Баришева, голова первинної 
профспілкової організації КНЕУ ім. Ва-

дима Гетьмана Ольга Чабанюк, голова пер-
винної профспілкової організації студентів та 
аспірантів Одеського національного універси-
тету ім. І.І. Мечникова Вадим Пєнов, голова 
первинної профспілкової організації студен-
тів Харківського національного університету 
міського господарства ім. О.М. Бекетова Оле-
на Угоднікова, представник первинної проф-
спілкової організації студентів НМУ 
ім. О.О. Богомольця Власій Пилипко.
Під час заходу спікери акцентували увагу на 
таких темах:

•   Чому в Україні не виконується законодав-
ство щодо захисту прав студентів і хто має 
нести за це відповідальність?
•   Яке майбутнє чекає на випускника вищо-
го навчального закладу і чому існує пробле-
ма працевлаштування випускників?
•   Чому Міністерство освіти і науки Украї-
ни «грає проти» гідного майбутнього сту-
дентської молоді? Що дасть країні скоро-
чення студентських стипендій більш ніж 
учетверо?
•   Для чого влада лобіює законопроект 
№ 3474? «Родзинки» проекту.

Учасники прес-конференції також повідоми-
ли, що Всеукраїнська акція «Профспілки. Бо-
ротьба за Україну» переходить у Попереджу-
вальну всеукраїнську акцію протесту на за-
хист гідного майбутнього студентської моло-
ді України. 
Акція відбудеться 7 квітня у Києві в парку 
ім. Тараса Шевченка. Початок об 11.00.

Докладніше читайте у наступному № 15 
«ПВ».
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ПРО-
ТЯГОМ 2011–

2015 РОКІВ В УКРАЇНІ 
НА ВИРОБНИЦТВІ ЩОРОКУ 

РЕЄСТРУЮТЬ У СЕРЕДНЬОМУ 
БЛИЗЬКО 13 ТИСЯЧ НЕЩАСНИХ 
ВИПАДКІВ. ІЗ НИХ МАЙЖЕ 10% 

– ЗІ СМЕРТЕЛЬНИМ НАСЛІД-
КОМ. ТОБТО КОЖЕН 10-Й ПО-

СТРАЖДАЛИЙ НА ВИ-
РОБНИЦТВІ – ГИНЕ.

НАВЧАННЯ, ЩО ЗДАТНЕ ВРЯТУВАТИ 
ЖИТТЯ
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ВІДБУЛОСЯ 
ЗАСІДАННЯ 
ШКОЛИ 
МОЛОДОГО 
ПРОФАКТИВІСТА

З ПРОФСПІЛКОЮ НЕ РОЗЛУЧАЙТЕСЬ…

Відбулося планове засідання 
Харківського обласного ко-
ординаційного Комітету 
сприяння зайнятості та про-
фесійної орієнтації населен-
ня, у ході якого було розгля-
нуто низку актуальних пи-
тань. До роботи Комітету до-
лучилися представники вла-
ди, служби зайнятості, 
профспілок, роботодавців, 
громадських організацій.

Як зазначив голова обласного ко-
ординаційного Комітету спри-
яння зайнятості та професійної 
орієнтації населення, керівник 

секретаріату Спільного представниць-
кого органу сторони роботодавців Хар-
ківської області Василь Григор’єв, по-
гіршення економічної ситуації на під-
приємствах області призвело до скоро-
чення обсягів виробництва та робочих 
місць, запровадження режиму непо-
вної зайнятості працівників, що, у 
свою чергу, спричинило зростання на-
пруження на ринку праці, збільшення 
кількості безробітних. Нині на ринку 
праці спостерігається внутрішня мі-
грація і вихід на ринок праці громадян 
– учасників антитерористичної опера-
ції. Відтак на одну вакансію в цілому 
по області претендує 9 безробітних (за-
галом по країні – 13 осіб). 

Під час роботи Комітету були роз-
глянуті планові питання «Про хід ви-
конання Програми зайнятості насе-
лення Харківської області на період 
до 2017 року за 2015 рік», «Про органі-
зацію роботи із сприяння працевла-
штуванню та професійній реалізації 
осіб з числа вимушених переселенців 
та демобілізованих учасників антите-
рористичної операції», «Про зростан-
ня зайнятості та уникнення довготри-
валого безробіття та загроз довготри-
валого безробіття». Як зазначалося, 

протягом 2015 року кількість безробіт-
них, що перебували на обліку в службі 
зайнятості Харківської області, збіль-
шилася на 2,3 тисячі порівняно з 2014 
роком і становила 93,3 тис. осіб. З ме-
тою зниження рівня безробіття служ-
ба зайнятості вживає усіх можливих 
заходів для сприяння поліпшенню 
стану зайнятості, підвищує їх якість.

Так, у 2015 році прийнято майже 1,2 
тис. рішень про забезпечення роботою 
безробітних, за яких роботодавці, що 
працевлаштували на новостворені ро-
бочі місця громадян із числа соціаль-
но незахищених безробітних, отриму-
ють компенсацію. Для підтримання 
конкурентоспроможності на ринку 
праці 409 осіб віком понад 45 років зі 
страховим стажем не менш ніж 15 ро-
ків отримали ваучери на проходжен-
ня навчання за новою професією або 
для підвищення своєї кваліфікації. 
Працевлаштовано 66 осіб із компенса-
цією роботодавцеві витрат на оплату 
праці, чотирьом особам компенсовано 
витрати за медогляд. Крім того, 33 осо-

би з-поміж внутрішньо переміщених 
осіб і 2 демобілізованих учасники 
АТО працевлаштовані за рахунок ви-
плати компенсації роботодавцеві у 
розмірі ЄСВ. У громадських та інших 
роботах тимчасового характеру взяли 
участь 902 переселенці та 105 демобі-
лізованих військовослужбовців. 

На засіданні Комітету було при-
йнято рішення про надання компен-
сації та продовження її терміну робо-
тодавцям понад 6 місяців за праце-
влаштування 15 зареєстрованих без-
робітних із числа внутрішньо перемі-
щених осіб. За підсумками засідання 
прийнято протокольне рішення, реа-
лізація якого сприятиме покращен-
ню ситуації на ринку праці області та 
становища найбільш уразливих 
верств населення.

Наталія ГРИЦЕНКО, 
завідувач відділу соціально-

економічних, правових питань та 
охорони праці Об’єднання 

профспілок Харківської області

Людина – істота соціальна. 
Особливо це стосується тих, хто 
все своє життя був в соціумі, у 
трудовому колективі, жив його 
інтересами, успіхами й печаля-
ми, а зараз перебуває на пенсії.

Федерація профспілок Волин-
ської області вирішила для 
людей, які все життя були в 
профактиві, а також для голів 

профкомів підприємств, де працюють 
люди зрілого віку, провести семінар- 
зустріч «На пенсію – з профспілкою».
Організатори семінару вирішили не пе-
ревантажувати аудиторію організацій-

ними чи соціальними проблемами, а 
запропонували чотири надзвичайно ці-
кавих зустрічі.

Перша – про пенсію. На запитання 
присутніх відповіла начальник відділу 
з призначення пенсій Пенсійного фон-
ду України в м. Луцьку Оксана Ткачук. 
Наступна – про власне здоров’я. Понад 
півтори години тривав круглий стіл за 
участю завідувача відділу спортивної 
медицини обласної клінічної лікарні 
Людмили Когут і реабілітолога Дмитра 
Калініна.

А на завершення присутні взяли 
участь у презентації психологічного 
тренінгу «Гармонійні взаємини», який 

провела кандидат психологічних наук, 
практичний психолог Тетяна Федотова.

Голови профспілкових комітетів, що 
були присутні на заході, виявили готов-
ність провести такі самі зустрічі у сво-
їх трудових колективах, запросити на 
них пенсіонерів, щоб вони відчули, що 
їх пам’ятають, про них дбають, щоб не 
переривався їхній зв’язок із підприєм-
ством, якому вони віддали свою працю, 
де були успішними, шанованими і, го-
ловне, – молодими.

Вл. інф.  
Навчально-методичного центру 
профспілок Волинської області

НА ПОРЯДКУ ДЕННОМУ – ПИТАННЯ 
ЗРОСТАННЯ ЗАЙНЯТОСТІ ТА 

УНИКНЕННЯ ТРИВАЛОГО БЕЗРОБІТТЯ

ПРАЦЕВЛАШТУВАННЯ

ТУРБОТА

«Студентські профспілки – це саме 
ті організації, в яких розпочина-
ється формування свідомості 
майбутніх працівників, це своє-

рідна «колиска» всього профруху. Сьогодні 
молоді профлідери – зовсім нова генерація, 
яка має кардинально модернові погляди й під-
ходи до профспілкової роботи», – наголосила 
голова студентського профкому Вінницького 
національного технічного університету Олена 
Григор’єва у своїй презентаційній доповіді на 
засіданні Школи молодого профактивіста Фе-
дерації профспілок Вінницької області, що 
відбулося 5 квітня.
Слухачі Школи з цікавістю слухали виступ го-
лови облпрофорганізації профспілки праців-
ників культури, учасника третьої групи дат-
сько-українського проекту Тетяни Побереж-
ної, яка наголосила, що сучасний молодий 
профлідер істотно відрізняється від профспіл-
кових корифеїв попередніх поколінь. У проф-
спілковому середовищі сьогодні впевнено лу-
нає голос молоді, яка становить понад трети-
ну членів профспілок.

ДЕНЬ ВІДКРИТИХ ДВЕРЕЙ  
В АКАДЕМІЇ ПРАЦІ, 

СОЦІАЛЬНИХ ВІДНОСИН  
І ТУРИЗМУ

7 квітня з 12:00 до 17:00 Академія праці, соці-
альних відносин і туризму запрошує майбут-
ніх абітурієнтів на День відкритих дверей.
Цього року захід відбудеться у форматі цікавого 
й пізнавального екскурсійного туру. Під час по-
дорожі Академією гості відвідають:
– станції освіти: стануть учасниками презента-
ції спеціальностей, пройдуть тест на визначен-
ня професійного типу особистості;
– творчі станції: візьмуть участь у майстер-кла-
сах, квестах, оглянуть творчі лабораторії;
– станції комфорту: відвідають парк, гуртожи-
ток, бібліотеку, їдальню;
– консультаційний центр: дістануть консульта-
ції щодо додаткових можливостей для студентів 
Академії (міжнародні програми, сервіси «Освіта 
ПЛЮС») і дізнаються про умови вступу до вишу 
(приймальна комісія).

Усі відвідувачі отримають знижку 5% на 
оплату одного року навчання за будь-яким 
освітньо-кваліфікаційним рівнем і напря-
мом підготовки. Знижкою можна буде ско-
ристатися впродовж п’яти наступних на-
борів. Абітурієнти 2016 року отримають 
право на знижку 10%. А великий розіграш 
призів, що відбудеться о 14:00, визначить 
власників особливих подарункових сертифі-
катів на часткову оплату навчання.

НАВЧАННЯ

ОГОЛОШЕННЯ
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Олександр ПАСХАВЕР, економіст, член-
кореспондент Академії технологічних наук 
України: 

-
-

-

-

НА ХВИЛІ 
УКРАЇНСЬКИХ 
РЕВОЛЮЦІЙ

Після Помаранчевої револю-
ції 2004 року Україна пережила 
справжній інвестиційний бум. 
Глобальні інвестори вважали 
недалекоглядністю втратити 
можливість участі в українсько-
му економічному диві. Та дуже 
швидко вони збагнули, що 
справжнього дива не станеться, 
бо на жодні фундаментальні 
зміни нова еліта так і не спромо-
глася. Повне розчарування че-
кало на іноземних інвесторів, 
коли почався розбрат у вищих 
ешелонах влади. А остаточно ін-
терес до нашої країни згас під 
час кризи 2008–2009 років. Ілюзії 
розвіялись. Глобальний інвес-
тор замість прибутків отримав 
негативний досвід інвестування 
у корумповану економіку.

«Збагачений» цим досвідом, 
він нині не налаштований дава-
ти Україні ще один шанс в об-
мін на обіцянки радикальних 
змін. Глобальний інвестор став 
надто вимогливий до економіч-
ної політики, яку проводить ни-
нішня влада. 

Сьогодні зарубіжних бізнес-
менів цікавлять хіба що точкові 
проекти, окремі галузі – сфера 
ІТ, фармація, енергетика, меди-
цина, аграрний сектор. Однак 
для створення позитивного імі-

джу вітчизняного ринку на гло-
бальній арені цього не досить, 
переконують аналітики.

Після Революції Гідності 
жевріла надія, що фінансова 
спільнота нарешті підтримає 
сподівання українців на до-
стойне життя. Тим часом 
анексія частини території 
України насторожила біз-
нес, а військові дії на сході 
стали остаточною перепо-
ною на шляху інвесторів до 
українського ринку. Хоча 
стверджувати, що зарубіжний 
капітал зовсім вийшов із країни, 
передчасно. Підприємства з іно-
земним капіталом насправді 
просто сповільнили свою актив-
ність, але повністю ринок не по-
лишили.

Аналітики вважають, що з 
приходом нової влади у 2014 
році світовий бізнес, потенцій-
но зацікавлений у нашій еконо-
міці, знову застиг в очікуванні 
кардинальних революційних 
змін. Він узяв паузу. І ми нею не 
скористалися. Це призвело до 
того, що інтерес до України по-
чав спадати. Спершу мляво, по-
тім активніше. Не виключено, 
що інвестори відвернуться від 
України як партнера не зовсім 
надійного й передбачуваного. 
Тож «переходу від кредитних 
кисневих подушок до інвести-
ційної терапії», про який не-
одноразово говорив Глава дер-
жави, у найближчому майбут-

ньому навряд чи слід очікувати. 
Нинішній рік точно не стане ро-
ком потужних вливань у націо-
нальну економіку. До такого 
прогнозу схильна переважна 
більшість політологів та екс-
пертів. 

Сьогодні багато говорять про 
те, що інвестиційний клімат у 
нашій країні непривабливий. А 
чому? Та тому, стверджують 
аналітики, що цей клімат вибу-
довується так, щоб іноземним 
учасникам було некомфортно 
або й узагалі неможливо працю-
вати. Відтак головним стриму-
ючим фактором для залучення 
інвестицій в країну залишаєть-
ся реальна неповага до дотри-
мання прав власності.

БРОНЯ СТАРОЇ 
СИСТЕМИ 

Серйозні нарікання потен-
ційних інвесторів лежать у пло-
щині непрогнозованості умов 
роботи на ринку. І на це є під-
стави. Законодавство і вимоги 
змінюються часто, однак без-
системно і не завжди на краще. 
Глобальний інвестор у такій си-
туації губиться, не встигає за 
змінами, які пропонує влада. 
Він не звик і не готовий працю-
вати за нашими правилами. 
Його відверто шокує національ-
ний винахід – «тіньова економі-
ка». Замість обіцяних реформ 
інвестор спостерігає хаотич-
ність, непослідовність виконан-
ня, відсутність зрозумілого 
стратегічного вектора змін. Не-
передбачуваність у прогнозу-
ванні, переконані експерти, 

знижує і так невисоку нашу кон-
курентоспроможність. 

Податкові ставки, ставки кре-
дитування, нестабільність наці-
ональної валюти зводять нані-
вець позитивний потенціал ба-
гатьох ринкових проектів. Про 
страхування ризиків у нинішніх 
умовах ніхто вже й не згадує.

Досі не вирішене питання з 
приватизацією. А саме цей крок 
міг би залучити в національну 
економіку компанії, які здатні 
грамотно повести бізнес. На 
практиці це означає створення 
нових робочих місць, що осо-
бливо актуально за нинішнього 
катастрофічного рівня безробіт-
тя. Інвестиційні компанії фор-
мували б капітал, який гаранту-
ватиме стабільне наповнення 
державного бюджету.

І ще одну броню не під силу 
пробити глобальному інвестору – 

Одразу після свого обрання Президент Петро Порошенко опри-
люднив стратегію залучення прямих зарубіжних інвестицій на за-
гальну суму 40 мільярдів доларів до 2020 року. Проте за два ми-
нулих роки надійшла лише мізерна частина із запланованого. Що 
стримує іноземних інвесторів? Макроекономічна нестабільність, 
політичний безлад, відсутність контролю за капіталом чи війна 
на сході країни? З допомогою вітчизняних експертів спробуємо 
з’ясувати, наскільки Україна приваблива для зарубіжного бізнес-
товариства.

Максим ГОЛЬДАРБ, директор ГО 
«Публічний аудит»:

-

-

-

УКРАЇНА В ОЧІКУВАННІ 
ГЛОБАЛЬНИХ ІНВЕСТОРІ

 СТАНОМ 
НА 31 ГРУДНЯ 

2015 РОКУ ІНВЕС-
ТИЦІЇ СКОРОТИЛИСЯ 
НА 2,4 МЛРД ДОЛАРІВ 
– ДО 43,4 МЛРД ПРО-

ТИ 45,7 МЛРД ДОЛАРІВ 
СТАНОМ НА 1 СІЧНЯ 

2015 РОКУ.
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Владислав СТАРИНЕЦЬ, незалежний 
економіст:

-

-

Олексій ПАРАЩІЙ, керівник 
аналітичного відділу Concorde Capital: 

-

-

 5 млрд доларів
ПРЯМИХ ІНОЗЕМНИХ 
ІНВЕСТИЦІЙ ОБІЦЯЄ 

ЗАЛУЧИТИ УЖЕ НИНІШНЬОГО 
РОКУ МІНІСТЕРСТВО 

ЕКОНОМІЧНОГО РОЗВИТКУ 
І  ТОРГІВЛІ.

Ц -
-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-
-
-
-

-

-

-
-

-

-

корупцію. На це вже звернув 
увагу весь світ. Впливова аме-
риканська газета жорстко оха-
рактеризувала ситуацію в 
Україні: немає сенсу викида-
ти гроші в українське болото. 
Автори публікації гостро роз-
критикували обіцяну бороть-
бу з корупцією в Україні. Ве-
деться вона занадто показово, 
аби виглядати системною і ре-
ально впливати на ситуацію. 
Натомість почастішали рей-
дерські атаки на успішний 
бізнес, а кулуарне з’ясову-
вання, кому належать ласі 
шматки, не припиняються. Рі-
вень корупції демонструє ста-
більне зростання. 

Експерти наголошують: в 
Україні будь-яка оборудка 
може бути переглянутою, влас-
ність – націоналізованою чи пе-
реданою тому, хто поклав на 

неї око. Як у таких умовах до-
вести всьому світові, що Украї-
на стабільна й надійна у дотри-
манні права власності?

Кардинальні зміни, заде-
кларовані новою владою, 
мали б відбутися по всіх на-
прямах одночасно. Однак ен-
тузіазм швидко вичерпався. 
Натомість країну буквально 
захлеснули політичні чвари. 

У ситуації політичного роз-
брату нинішній владі дуже 
складно розраховувати на до-
віру до своєї економічної лінії 
з боку міжнародного бізнесу і 
кредиторів. Важко переконати 
бізнес-спільноту, що влада ці-
нує інвесторів. Тим часом 
вони оминають Україну не 
тільки через війну в окремо 
взятому регіоні, як це намага-
ються пояснити чиновники, а 
внаслідок панування корупції, 

адміністративного тиску і від-
сутності стабільних правил 
гри. Усе лишилося, як було. 

ДОМАШНЄ 
ЗАВДАННЯ НА ЗАВТРА 

Чи насправді питання інвес-
тиційної привабливості краї-
ни лежить лише у площині ре-
форм? Думки експертів різ-
няться. Дехто вважає, що укра-
їнський бізнес із спадком пла-
нової економіки не надто ком-
петентний у веденні справ за 
світовими стандартами. Він не 
поспішає вирватися із пут 
інертності. Досвід багатьох 
успішних бізнес-проектів його 
просто лякає. Тож що швидше 
ми позбавимося відчуття мен-
шовартості, то швидше зможе-
мо говорити на рівних з «аку-
лами» міжнародного бізнесу. 

Проаналізуємо поняття «ін-
вестиційний портфель». Манни 
небесної навіть після здійснен-
ня радикальних змін навряд чи 
варто чекати, бо доведеться 
працювати за європейськими 
правилами, які надто різняться 
від тих, що маємо нині. До цьо-
го треба було готуватися рані-
ше. Відтак експерти вважають, 
що прогресивні законодавчі 
зміни – це лише частина до-
машнього завдання. Україн-
ські закони здебільшого є ана-
логами європейського законо-
давства. Біда лише в тому, що в 
українському середовищі суво-
рість законів пом’якшується 
недотриманням чи необов’яз-
ко вістю їх виконання. Як зла-
мати усталену практику право-
застосування, українська елі-
та, схоже, не знає. Вона у по-
стійному експерименті. Інозем-
ні інвестори недовірливо став-
ляться до такої «особливості», 
а тому привабливість інвести-
ційного клімату автоматично 
знижується. І тільки потенцій-

но прибуткові та грамотно пре-
зентовані зарубіжному капіта-
лу проекти і сьогодні знахо-
дять інвесторів, попри політич-
ну нестабільність та війну на 
Донбасі. Хоча ризики й високі, 
деякі зарубіжні компанії все ж 
вірять у перспективи україн-
ського ринку.

Ігнорувати фактор війни не 
варто, вважають аналітики. Го-
лова наглядової ради Асоціації 
міжнародних інвесторів Ан-
дрій Колодюк упевнений: голо-
вна причина, через яку інвести-
ції полишають Україну, – це ві-
йна. «Чи багато ви бачили но-
вих інвесторів, які вкладають 
кошти у країну, де почалася ві-
йна? Або в країну, де відбува-
ється девальвація у рази, а еко-
номіка паралізована через бо-
йові дії?» – запитує фахівець.

Однак таку думку поділя-
ють далеко не всі інвестори. 
Багато хто з представників за-
рубіжного бізнес-середовища 
вважає Україну привабливою 
для інвестицій: завдяки тери-
торії країни і чисельності 
 населення.

Саме географічне розташу-
вання нашої країни багато ком-
паній вважають зручним для 
побудови взаємин із країнами 
на сході, у тому числі тими, що 
колись входили до складу Ра-
дянського Союзу. Входження 
на український ринок, на пере-
конання іноземців, досить де-
шеве, як і робоча сила у порів-
нянні з європейською. Однак і 
проблем з інвестиційною при-
вабливістю у нас більш ніж до-
статньо. Працювати є над чим. 
І головне – не панікувати, адже 
привід для ентузіазму в держа-
ви є – вона має потужний по-
тенціал. Варто його лиш роз-
крити, показати товар лицем 
усьому світу. Та, врешті-решт, 
раз і назавжди почати грати за 
цивілізованими бізнесовими 
правилами.

На 5,2% 
СКОРОТИЛИСЯ 

ПРЯМІ ІНОЗЕМНІ 
ІНВЕСТИЦІЇ В 
ЕКОНОМІКУ 

УКРАЇНИ У 2015 
РОЦІ.

ВИГЛЯДАЄМО 
НА ТРІЄЧКУ

ІВ



10 ПРОФСПІЛКОВІ 
ВІСТІ  № 14
7 квітня 2016РЕГІОНИ

Законодавець, приймаючи 
держбюджет нинішнього 
року, запропонував місцевому 
самоврядуванню взяти участь 

у фінансуванні цієї освітньої гілки. 
На думку голови ОДА Сергія Кузь-
менка, це становить певні складнощі. 
Географічно профтехзаклади можуть 
бути розташовані в тому чи іншому 
місті, а навчаються в них учні з різ-
них регіонів, тож ті керівники, на те-
риторії яких розміщуються ці закла-
ди, цілком логічно зауважують про 
фінансову несправедливість щодо 
тієї чи іншої громади. 

Дана проблема порушувалася пе-
ред Урядом, народними депутатами, 
які проголосували за зміни до держ-
бюджету – нібито передбачено фінан-
сування, але Мінфін поки що запере-
чує. Хоча питання фінансування 
зависло в повітрі, життя триває, і 
місцеві бюджети, вважає голова 
ОДА, повинні адекватно реагува-
ти на виклики й утримати проф-
техзаклади на плаву.

Для профспілок, зазначив голо-
ва ФПО Максим Баланенко, була шо-
ком передача фінансування закладів 
профтехосвіти на місцеві бюджети 
без надання їм відповідних ресурсів. 
Причому, як завжди, в порушення 
окремих статей Конституції України. 
Усвідомлюючи стан місцевих бюдже-
тів, профспілки, як кажуть, забили на 
сполох: направили Звернення Прези-
денту, Голові Верховної Ради і 
Прем’єр-міністру України. Головна 
теза звернень: подібні зміни у фінан-
суванні – прямий шлях до ліквідації 
багатьох закладів системи ПТО.

Профспілки запропонували 2016 
року продовжити фінансування 
ПТНЗ у формі освітньої субвенції з 
державного місцевим бюджетам, ви-
значити перехідний період упродовж 

трьох років (2016–2018) для здійснення 
оптимізації мережі закладів системи 
ПТО, а також категорії навчальних 
закладів, які можуть бути передані 
місцевим бюджетам або залишитися 
на державному фінансуванні. Здава-
лося б, профспілки почули, проте досі 
Президент не підписав відповідні за-
конопроекти.

Чому, на думку начальника управ-
ління освіти, науки, молоді і спорту 
Володимира Таборанського, профтех-
освіта зіткнулася з багатьма пробле-
мами? А тому, що економіка розвива-
ється в ринкових умовах, а ПТНЗ і досі 

орієнтовані на держзамовлення. Цьо-
горічні зміни порядку фінансування 
загострили проблеми, підштовхуючи 
до внесення змін у систему профтехос-
віти. Її треба орієнтувати на потреби 
регіональних ринків праці і під це 
формувати оптимальну мережу, 
оскільки нинішня заповнена на 53%. 
Які ж перспективи? КМУ і Міносвіти 
поставили завдання перед територія-
ми стосовно розробки перспективного 
плану розвитку профтехосвіти в кож-
ній області на 2016–2018 роки. Проект 
плану вже є. Йдеться про наукове до-

слідження щодо потреби робітничих 
кадрів, розробку механізмів співфі-
нансування освіти між територіями, 
областями, модернізацію професій, 
визначення актуальних професій. 

Профспілкова сторона погоджуєть-
ся, що без реформ і оптимізації не обі-
йтись, але при цьому важливо 
пам’ятати той факт, що більшість 
учнів ПТНЗ не мають матеріальних 
можливостей для навчання у вишах. 
Крім того, система профтехосвіти ви-
конує низку важливих соціальних 
функцій, зокрема забезпечує профе-
сійну підготовку дітей-сиріт, дітей, 
позбавлених батьківського піклуван-
ня, з неповних сімей, з особливими 
освітніми потребами, а також неза-
йнятого населення. Тобто, в нинішній 
ситуації жодна інтеграція окремих 
ПТНЗ, створення центрів проблеми 
не вирішить, оскільки об’єднання 
старого не є новою структурою. 

Складається парадоксальна си-
туація: всі говорять, що потрібні 
кваліфіковані робітничі кадри, але 

без підтримки роботодавців, держа-
ви система профтехосвіти просто не 
виживе, адже впродовж багатьох ро-
ків практично не фінансувалося 
оновлення її матеріально-технічної 
бази. Реально бюджетних коштів, що 
виділяються на утримання таких за-
кладів, вистачає лише на основні за-
хищені статті видатків. Тому дуже 
слушною є пропозиція роботодавців 
щодо створення на підприємствах ви-
робничих площ для підготовки ка-
дрів підвищеного попиту, зміцнення 
зв’язків ПТНЗ і виробництва. Врешті-
решт, реформуючи профтехосвіту, на 
думку профспілок, потрібно макси-
мально зберегти мережу і кадри, а та-
кож доступність навчання.

Марія ІВАНОВА

Чергова зустріч від-
булася в училищі 
19 березня. Заступ-
ник директора на-

вчального закладу Воло-

димир Варцаба, старший 
майстер Любов Пархо-
мюк, соціальний педагог 
Наталія Пенделюк, викла-
дачі, майстри виробничо-

го навчання познайомили 
присутніх із училищем, 
умовами прийому до ньо-
го, відповіли на численні 
запитання. Учасники зі-

брання відвідали лабора-
торії, майстерні, спортив-
ний та актовий зали.

Валерій МАРЦЕНЮК

Під час зустрічей 
 обговорювалися пи-
тання взаємодії ор-
ганів місцевого 

 самоврядування та проф-
спілок.
Того ж дня голова Федерації 
профспілок Одеської облас-
ті взяв участь у засіданні 
постійної комісії Одеської 

міської ради з планування 
бюджету та фінансів.

Прес-служба ФП 
Одеської області

Її виконання та подаль-
шу долю обговорювали 
днями на тематичній 
нараді в облдержадмі-

ністрації. У спільному засі-
данні територіальної три-
сторонньої соціально-еконо-
мічної ради та обласного ко-
ординаційного комітету 
сприяння зайнятості насе-
лення взяв участь і перший 
заступник голови ОДА 
 Леонід Сахневич. 
Голова Федерації роботодав-
ців області Володимир Ко-
зир зазначив, що на вироб-
ництва Чернігівщини нега-
тивно вплинула відмова від 
російського ринку. Це поде-
куди і потягнуло донизу по-
казники зайнятості населен-
ня та оплати праці. Водно-
час, за словами очільника 
Федерації профспілкових ор-
ганізацій Чернігівської об-
ласті Ігоря Москаленка, є чи-
мало підприємств, що здатні 

значно покращити умови й 
оплату праці незалежно від 
розміру мінімальних дер-
жавних стандартів. На його 
думку, убезпечити та під-
тримати працююче населен-
ня може укладання якісних 
колективних договорів. Цю 
думку поділяють і в Депар-
таменті соціального захисту 
населення ОДА.
За результатами обговорен-
ня було вирішено подовжити 
дію чинної регіональної уго-
ди ще на 2 роки. Втім, після 
підписання загальнодержав-
ного регулюючого докумен-
та – Генеральної угоди, до неї 
ще вноситимуться правки.

Підготував 
Віталій КОПИШ,

за матеріалами 
Департаменту 

інформаційної діяльності та 
комунікацій з громадськістю 

Чернігівської ОДА

ОДЕЩИНА

ЧЕРНІГІВЩИНА

ХМЕЛЬНИЧЧИНА

У РАМКАХ СПІЛЬНОГО 
ДІАЛОГУ

ПОДОВЖЕНО УГОДУ 
ПРО СПІВПРАЦЮ

29 березня відбулися робочі зустрічі голови 
Федерації профспілок Одеської області 
В’ячеслава Буратинського із заступниками 
Одеського міського голови Анатолієм Орлов-
ським та Зінаїдою Цвірінько, а також керівником 
депутатської фракції від партії «Довіряй спра-
вам» Олегом Бриндаком. 

Аби називатися демократичною державою, 
важливо вміти слухати та дослухатися один до 
одного. Саме тому нині в області й країні зага-
лом приділяють значну увагу соціальному діа-
логу між профспілками, організаціями робото-
давців та органами державної влади. Для їх 
ефективної комунікації в Чернігівській області 
створено спеціальну територіальну тристорон-
ню соціально-економічну раду, що працює за 
регіональною угодою.

Що чекає на профтехза-
клади в перспективі і цьо-
горіч? Це питання обгово-
рювалося на засіданні Кі-
ровоградської тристорон-
ньої соціально-економічної 
ради, зокрема йшлося про 
підготовку кадрів робітни-
чих професій в умовах змі-
ни порядку фінансування. 

КІРОВОГРАДЩИНА

ЯКИЙ ВІН, ОБРАЗ НОВОЇ 
ПРОФТЕХОСВІТИ?

 КРАЇНІ 
ПОТРІБНІ КВА-

ЛІФІКОВАНІ РОБІТНИЧІ 
КАДРИ, АЛЕ БЕЗ ПІДТРИМКИ 

РОБОТОДАВЦІВ, ДЕРЖАВИ СИС-
ТЕМА ПРОФТЕХОСВІТИ ПРОСТО НЕ 
ВИЖИВЕ. АДЖЕ ВПРОДОВЖ БАГА-

ТЬОХ РОКІВ ОНОВЛЕННЯ ЇЇ МА-
ТЕРІАЛЬНО-ТЕХНІЧНОЇ БАЗИ 

ПРАКТИЧНО НЕ ФІНАН-
СУВАЛОСЯ.

ЗУСТРІЧ З МАЙБУТНЬОЮ ПРОФЕСІЄЮ
Уже стало традицією у Вищому професійному училищі № 25 м. Хмельницького проводити 
Дні відкритих дверей та запрошувати учнів 9–11 класів, їхніх батьків, аби познайомити з 
професіями, які тут можна здобути.
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На заході, крім проф-
спілковців, були 
присутні представ-
ники влади, безпосе-

редні організатори оздоров-
лення в особі директорів 
ДСОК, керівники господар-
ських структур, підпри-
ємств та установ, службовці 
з контролюючих відомств та 
організацій, які опікуються 
безпекою дітей. І всі ці солід-
ні і, безумовно, відповідаль-
ні фахівці разом з профакти-
вістами в умовах відсутнос-
ті цільового фінансування 
літнього відпочинку дітей 
Фондом соцстраху з ТВП, 
скасованого державою, шу-
кали шляхи збільшення кон-
тингенту дітей, охоплених 
оздоровленням, здешевлен-
ня путівок, збереження і роз-
витку мережі існуючих в об-
ласті закладів.

План конкретних дій, як 
їх бачать профспілки, викла-
ла у своїй інформації заступ-
ник голови ФПО Марія Рож-
ко. Це, передусім, механізм 
здешевлення путівок на від-
починок та оздоровлення ді-
тей шляхом їх викупу за до-
льовою участю влади, орга-
нів місцевого самоврядуван-
ня, профспілок, роботодав-
ців, спонсорів, батьків. Для 

цього потрібна добра воля 
депутатів облради, місцевих 
громад та внесення змін до 
обласної програми відпо-
чинку й оздоровлення дітей 
на 2014–2017 роки в частині 
орієнтовних обсягів фінан-
сування за рахунок місцевих 
бюджетів, а також з ураху-
ванням потреб в оздоровлен-
ні дітей у кожному місті та 
селі. Депутатському корпу-
су області варто також вирі-
шити, як забезпечити під-
тримку оздоровниць шля-
хом встановлення пільг із 
землекористування, оплати 
комунально-побутових по-
слуг, сплати місцевих подат-
ків і зборів тощо.

Поділяючи прагнення 
профспілок оздоровити 
влітку якомога більше ді-
тей, особливо пільгових ка-
тегорій, заступник голови 
обласної ради Олексій Бу-
чинський в проекті постано-
ви розширеного засідання 
запропонував при внесенні 
змін до місцевих бюджетів 
на 2016 рік передбачити у 
бюджетах районів та міст 
обласного підпорядкування 
кошти на оздоровлення та 
відпочинок дітей в стаціо-
нарних закладах у розмірі 
не менше 199 тис. грн. 

Учасники засідання під-
тримали також цікаву ідею, 
висловлену Олексієм Бу-

чинським, щодо проведення 
у квітні 2016 року «Ярмарку 
оздоровчих та відпочинко-
вих послуг області». 

Конструктивні пропози-
ції містилися у виступах ін-
ших учасників засідання, 
які вочевидь виявили вели-
ке бажання домогтися висо-
ких результатів дитячого 
оздоровлення в області і 
нинішнього року. За досяг-
нення ж у минулому році 
урочисто були відзначені 
кращі заклади і організато-
ри оздоровлення – пере-
можці всеукраїнського і об-
ласного конкурсів.

Жанна АРСЕНІЧЕВА

Спочатку в урочистій атмо-
сфері вручили відзнаки пе-
реможцям обласного кон-
курсу на кращу профорга-

нізацію виробничої та бюджетної 
сфер за 2015 рік, лауреатам конкурсу 
на кращого профлідера-жінку, а та-
кож занесеним на Дошку пошани 
обл профради кращим за результата-
ми минулорічної роботи активістам.
Ключове питання порядку денного 
стосувалося дій виборних органів 
профспілок в умовах фінансової де-
централізації та адміністративно-

територіальної реформи. У своїй до-
повіді голова облпрофради Андрій 
Присяжний наголосив: «В Україні 
розпочалася активна робота з децен-
тралізації влади. Лідером щодо 
утворення об’єднаних територіаль-
них громад є Тернопільська область. 
На сьогодні тут сформовано 26 гро-
мад, які включають 253 населених 
пункти з населенням понад 250 тис. 
осіб. Однак через загрози недофінан-
сування повноважень органів місце-
вого самоврядування, можливе ско-
рочення установ і закладів бюджет-
ної сфери, недостатній рівень компе-
тентності службовців місцевих рад 
впровадження адміністративно-те-
риторіальної реформи викликає у 
людей занепокоєння».
Яскравим прикладом непродуманих 

рішень влади стало припинення фі-
нансування органів місцевого само-
врядування для підготовки робітни-
чих кадрів (навчальних закладів сис-
теми профтехосвіти). Це спровокува-
ло значне посилення соціальної на-
пруги в трудових колективах галузі.
Перед учасниками зібрання висту-
пив голова обласної ради Віктор 
Овчарук, який зупинився на здобут-
ках та проблемах області в умовах 
децентралізації й адміністративно-
територіальної реформи, а також за-
кликав до співпраці.
На засіданні були розглянуті питан-
ня про постійні комісії облпрофра-
ди, виконання минулорічного і за-
твердження нового бюджету, зміни 
до Положення про Тернопільську об-
ласну раду профспілок.

Про те, як здійснюєть-
ся ця робота територі-
альною та первинни-
ми профорганізація-

ми, йшлося на засіданні ради 
об’єднан ня в аналітичній ін-
формації, з якою виступила 
Людмила Ляпіна. На фінан-
сових питаннях акцентувала 
увагу головний бухгалтер те-
риторіального профоб’єд-

нання Маргарета Андрей-
чик. Також галузева проф-
спілка нагородила учасника 
АТО, голову профкому Вино-
градівського дитячого бу-
динку-інтернату Володими-
ра Тупицю. Людмила Ляпіна 
вручила йому почесну грамо-
ту Закарпатської обласної 
ради профспілок та матері-
альну винагороду.

Сергій БАРАНЧИКОВ

Представники «Укр-
електропрофспілки» 
– голова ЦК Сергій 
Шишов, його перший 

заступник Олександр Дави-
денко, юрисконсульт Василь 
Кучинський зустрілися з 
профактивом галузі. Був за-
прошений і тренер Інститу-
ту соціального партнерства 
м. Київ Юрій Буздуган, який 
провів семінар на тему «Хто 
винен і що робити?» – трудів-
ники і глобальні цілі Украї-
ни; ідентичність профспіл-
ки. Перед нашим суспіль-
ством постали непрості ви-
клики: розвал економіки, 
руйнація медицини, освіти, 
злет тарифів на комунальні 
послуги, низький рівень 
зарплати спричинили різке 
падіння життєвого рівня пе-
ресічних громадян України. 
Проте жодна із запропонова-
них реформ влади не прине-
сла позитивних результатів, 
навпаки, додала проблем.
Із 20 млн працівників лише 

7 млн є членами профспі-
лок, тож загалом на плечі 
цих людей лягає обов’язок 
вирішувати проблеми за-
гальнодержавного рівня, 
вступаючи в трудові спори, 
висуваючи різні вимоги пе-
ред владою та роботодавця-
ми, влаштовуючи акції про-
тесту. Крім того, триває від-
верта інформаційна війна з 
боку влади та роботодавців 
проти профспілок. Тому 
основне завдання «Укрелек-
тропрофспілки» – це на-
вчання профактиву, роз’яс-
нювальна інформаційна ро-
бота серед рядових спілчан. 
Після закінчення семінару 
профактивісти поділилися 
своїми проблемами з лідера-
ми ЦК профспілки. В процесі 
обміну думками напрацьова-
но шляхи їх вирішення.

Василь ГРИНЬКІВ,
голова обласної 

галузевої ради 
«Укрелектропрофспілки»

ЗАКАРПАТТЯ

ІВАНО-ФРАНКІВЩИНА

ТЕРНОПІЛЬЩИНА

ВИКЛИКИ ЗДОЛАЄМО 
ЄДНІСТЮ ДІЙ

У зв’язку з проведенням процесів оптимізації у 
соціальній сфері Закарпаття окремі заклади 
ліквідуються, зменшується кількість штатних 
одиниць у структурах. Тримаючи ці питання на 
контролі, територіальне профспілкове об’єд-
нання працівників соціальної сфери (голова 
Людмила Ляпіна) прагне в цій непростій ситуа-
ції обстоювати інтереси працівників.

У пансіонаті медакадемії «Арніка», що в м. Ярем-
че, відбувся день «Укрелектропрофспілки» в 
Івано-Франківській обласній галузевій проф-
спілці працівників енергетики та ЕТП України.

Як найефективніше і наймасовіше орга-
нізувати оздоровлення дітей та підлітків 
Рівненщини у стаціонарних позаміських 
закладах оздоровлення – над цим роз-
мірковували учасники розширеного засі-
дання президії Федерації профспілок об-
ласті та Координаційної ради ФПО з пи-
тань оздоровлення дітей, що відбулося 
29 березня. Проводив зібрання голова 
ФПО Микола Шершун.

РІВНЕНЩИНА

ЛІТНЄ ОЗДОРОВЛЕННЯ ДІТЕЙ: 
ПРОБЛЕМИ ТА ПЕРСПЕКТИВИ

РЕФОРМИ СЛІД ПРОВОДИТИ ПРОДУМАНО
Відбулося друге засідання 
ради Об’єднання профспі-
лок регіону, в роботі якого 
взяв участь голова обласної 
ради Віктор Овчарук.

УЧАСНИК АТО ОТРИМАВ 
ПРОФСПІЛКОВУ НАГОРОДУ 

-

-

-
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Аморальним проступком 
слід вважати винні дії чи 
бездіяльність, що порушу-
ють моральні норми, при-

таманні даному колективу, супе-

речать змісту трудових обов’яз ків 
працівника і тим самим дискреди-
тують виховні, службові повнова-
ження певного кола людей.
Розірвання трудового договору з 
підстав, передбачених пунктом 3 
статті 41 Кодексу законів про пра-
цю України, може бути проведено 
лише за попередньою згодою пер-

винної проф організації, членом 
якої є працівник (ст. 43 КЗпП).
Звільнення за пунктом 3 статті 41 
можливе в разі вчинення амораль-
ного проступку, несумісного з про-
довженням даної роботи, як під 
час виконання трудових обов’яз-
ків, так і в громадських місцях або 
побуті.

ПРОВИНА

За яких умов випускник вищого закладу 
освіти, що навчався за державним замов-
ленням, може розірвати укладений дого-
вір про працевлаштування?

Відповідно до пункту 9 Порядку працевла-
штування випускників вищих навчальних 
закладів, підготовка яких здійснювалась за 
державним замовленням, затвердженого 

постановою Кабінету Міністрів України від 
22.08.1996 (із змінами та доповненнями), розірван-
ня випускником відповідної угоди допускається з 
таких поважних причин:
– встановлення інвалідності І або ІІ групи, внаслі-
док чого випускник не може виїхати на роботу за 
призначенням;
– встановлення інвалідності І або ІІ групи у дру-
жини (чоловіка) випускника, одного з його бать-
ків (або осіб, які їх замінюють);
– якщо випускник – вагітна жінка, мати або бать-
ко, що мають дитину у віці до 3 років, або дитину, 
яка згідно з медичним висновком потребує догля-
ду (до досягнення нею 6-річного віку), одинока 
мати або батько, які мають дитину до 14 років або 
дитину-інваліда;
– проходження чоловіком (дружиною) військової 
служби (крім строкової), в тому числі за контрак-
том, на посадах рядового, сержантського й стар-
шинського складу, прапорщиків, мічманів та офі-
церів у Збройних Силах, Національній гвардії, 
Державній прикордонній службі, Службі безпеки, 
а також інших військових формуваннях, створе-
них відповідно до законодавства України, служби 
в органах внутрішніх справ поза місцем розташу-
вання замовника;
 – вступ до вищих навчальних закладів III–IV рів-
ня акредитації для випускників вищих навчаль-
них закладів I–II рівня акредитації.
Звільнення молодого фахівця з ініціативи замов-
ника до закінчення терміну угоди дозволяється у 
випадках, передбачених статтею 40 Кодексу зако-
нів про працю України.

ПРОДОВЖЕННЯ 
ВИПРОБУВАЛЬНОГО 
ТЕРМІНУ

РОЗІРВАННЯ 
УГОДИ ПРО 
ДЕРЖЗАМОВЛЕННЯ

Наказом Міністерства 
праці України від 
12.05.1996 № 43 затвер-
джено Перелік робіт, 

при виконанні яких може за-
проваджуватися колективна 
(бригадна) матеріальна від-
повідальність:

1. Роботи, пов’язані з вико-
нанням касових операцій.

2. Роботи, пов’язані з при-
йманням від населення усіх 
видів платежів і виплатою 
грошей не через касу.

3. Роботи, пов’язані з при-
йманням на зберігання, об-
робкою, зберіганням, вида-
чею матеріальних цінностей 
на складах, базах (нафтоба-
зах), АЗС, в автогосподар-
ствах, холодильниках, хар-
чоблоках, сховищах, на 
заготівельних (при-
ймальних) пунктах, 
товарних і товарно-
перевалочних 
дільницях, у ка-
мерах схову, ко-
морах і роздя-
гальнях, з екіпі-
ровкою пасажир-
ських суден, ваго-
нів і літаків.

4. Роботи, пов’язані 
з прийманням від насе-
лення предметів культур-
но-побутового призначення 
та інших матеріальних цін-
ностей на схов, у ремонт і для 
виконання інших операцій, 
пов’язаних із виготовленням, 
відновленням або покращен-
ням якості цих предметів 
(цінностей), їхнім сховом та 
виконанням інших операцій з 
ними, з видачею напрокат на-
селенню предметів культур-
но-побутового призначення.

5. Роботи, пов’язані з про-
дажем (видачею) товарів (про-
дукції), їх підготовкою до про-
дажу незалежно від форм тор-
гівлі та профілю підприєм-
ства (організації).

6. Роботи, пов’язані з при-
йманням та обробкою для до-
ставки (супроводження) ван-
тажу, багажу, поштових від-
правлень та інших матеріаль-
них та грошових цінностей, 
їхньою доставкою (супрово-
дженням), видачею (здачею).

7. Роботи, пов’язані з виго-
товленням (складанням, мон-
тажем, регулюванням) та ре-
монтом машин, механізмів, 
електронної техніки та радіо-
апаратури, електромеханіч-
них і радіотехнічних прила-
дів, систем, а також виготов-
ленням їх деталей та запас-
них частин.

8. Робота по виконанню 
операцій, пов’язаних із заку-
півлею, продажем, обміном, 
перевезенням, доставкою, пе-
ресиланням, зберіганням, 
сортуванням, пакуванням, 
обробкою або використанням 
в процесі виробництва доро-
гоцінних металів і дорогоцін-
ного каміння, ювелірних, по-
бутових і промислових виро-
бів та матеріалів, виготовле-
них з використанням дорого-
цінних металів та дорогоцін-
ного каміння, а також валют-
них операцій.

9. Роботи, пов’язані з при-
йманням у цехах, зберіган-
ням, обробкою та передачею 
на виробництво скляної тари.

10. Роботи, пов’язані з виго-
товленням, зберіганням, 
транспортуванням, відбиран-
ням, рахуванням, упаковкою 
та видачею грошових знаків, 
цінних паперів, їх напівфа-
брикатів, а також усіх видів 

бланків цінних паперів, до-
кументів суворого облі-

ку, знаків поштової 
оплати та матеріа-

лів, які використо-
вуються при їх ви-
готовленні.

1 1 .  Р о б о т и , 
пов’язані з виго-
товленням і збері-
ганням усіх видів 

квитків, талонів, 
абонементів (вклю-

чаючи абонементи та 
талони на видачу їжі під-

приємствам громадського 
харчування) та інших знаків, 
призначених для розрахунків 
населення за послуги.

12. Роботи, пов’язані з ви-
рощуванням, годівлею, утри-
манням і розведенням сіль-
ськогосподарських тварин; 
роботи, пов’язані з виробни-
цтвом сільськогосподарської 
продукції та її переробкою.

13. Роботи, пов’язані з пере-
робкою сировини, виготов-
ленням або комплектуван-
ням готових виробів.

Колективна (бригадна) 
матеріальна відповідаль-
ність установлюється влас-
ником або уповноваженим 

ним органом за погодженням 
з профспілковим комітетом 
підприємства, установи, ор-
ганізації або іншим уповно-
важеним на представництво 
трудовим колективом орга-
ном, якщо дотримуються од-
ночасно такі умови:

– передбачені Переліком 
роботи, при виконанні яких 
може запроваджуватися ко-
лективна (бригадна) матері-
альна відповідальність, вико-
нуються працівниками спіль-
но, розмежувати матеріальну 
відповідальність кожного 
працівника і укласти з ним 
договір про повну індивіду-
альну матеріальну відпові-
дальність неможливо;

– власником або уповнова-
женим ним органом працівни-
кам створені умови, необхідні 
для забезпечення збереження 
переданих їм цінностей.

Відповідно до вищевикла-
деного, не можуть бути 
об’єднані в одну бригаду (ко-
лектив), для якої встановлю-
ється колективна відпові-
дальність, працівники, якщо 
при цьому не дотримуються 
умови запровадження такої 
відповідальності.

Умови колективної відпові-
дальності визначаються дого-
вором про колективну матері-
альну відповідальність, який 
укладається між власником і 
членами колективу на основі 
Типового договору про колек-
тивну (бригадну) матеріальну 
відповідальність, затвердже-
ного наказом Мінпраці Украї-
ни від 12 травня 1996 року № 43.

РОБОЧИЙ ЧАС

ПОВАЖНА ПРИЧИНА КОЛО 
ОСІБ, ДО ЯКИХ 

МОЖЕ ЗАСТОСОВУВАТИСЬ 
КОЛЕКТИВНА МАТЕРІАЛЬНА ВІДПО-

ВІДАЛЬНІСТЬ, ВИЗНАЧАЄТЬСЯ ВИХОДЯЧИ 
З ВИДУ РОБІТ, ЯКІ ПРАЦІВНИКИ ВИКОНУЮТЬ 
СПІЛЬНО ВІДПОВІДНО ДО ПЕРЕЛІКУ, ТОМУ 

ТАКИЙ ВИД МАТЕРІАЛЬНОЇ ВІДПОВІДАЛЬНОСТІ 
НЕ МОЖЕ ЗАПРОВАДЖУВАТИСЬ ДЛЯ ПРА-
ЦІВНИКІВ, ЯКІ ЗА СВОЇМИ ПОСАДОВИМИ 
ОБОВ’ЯЗКАМИ ВИКОНУЮТЬ РІЗНІ ВИДИ 

РОБІТ, ЗОКРЕМА Й ТІ, ЯКІ В ЗАЗНА-
ЧЕНИЙ ПЕРЕЛІК НЕ ПОТРА-

ПЛЯЮТЬ.

АМОРАЛЬНИЙ ПРОСТУПОК

КОЛЕКТИВНА МАТЕРІАЛЬНА 
ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ ПРАЦІВНИКІВ

ТРУДОВА ДИСЦИПЛІНА

При виконанні яких видів робіт може засто-
совуватися колективна (бригадна) матері-
альна відповідальність працівників?Як правильно порахува-

ти дні, на які продовжу-
ється випробувальний 
термін у зв’язку з пере-
буванням працівника на лікарняному: з 
лікарняного береться лише кількість ро-
бочих днів, на яку він і продовжується?

У частині третій статті 27 КЗпП зазначаєть-
ся, що якщо працівник у період випробу-
вання був відсутній на роботі у зв’язку з 
тимчасовою непрацездатністю або з інших 

поважних причин, строк випробування може бути 
продовжено на відповідну кількість днів, коли він 
був відсутній. Із цього випливає, що строк випро-
бування продовжується на кількість днів, протя-
гом яких працівник був відсутній на роботі з по-
важних причин, тобто відсутній саме в робочі дні 
в робочий час. Отже, до уваги в цьому випадку бе-
реться саме кількість робочих днів для продо-
вження строку випробування.

Що таке аморальний просту-
пок, і які види покарання існу-
ють за його скоєння?
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Модератором заходу виступив 
учасник першої групи проекту, 
завідуючий організаційним 
відділом обласної організації 

«Укрелектропрофспілки», голова Моло-
діжної ради Олександр Проскурня.
Учасники занять ознайомилися з істо-
рією профспілкового руху в Україні, 
головними та додатковими мотивами 
профспілкового членства, взяли 
участь у рольових іграх «мрійник – 

скептик – реаліст», розглянули «матри-
цю переговорів», ситуативні кейси 
щодо залучення працівників до проф-
спілкових лав і підвищення активнос-
ті у профспілковій роботі.
На думку учасників групи, характерною 
ознакою перехідного періоду в проф-
спілковому русі є необхідність викорис-
тання синтезу двох моделей діяльності 
профспілок – сервісної та організацій-
ної. Щоденна, планомірна, результатив-

на праця та гласність у роботі профспіл-
кових структур – запорука успіху та роз-
витку профспілкового руху країни.
Серед учасників групи проведено ан-
кетування, результати якого будуть 
використані для подальшої внутріш-
ньоспілкової роботи.

Олександр ПРОСКУРНЯ,
учасник першої групи дансько-

українського проекту

ТРЕНІНГ

МОТИВАЦІЯ ПРОФСПІЛКОВОГО ЧЛЕНСТВА
У Харкові 11 березня відбувся одноденний тренінг у рамках дансько-україн-
ського навчального проекту для молоді харківської «Укрелектропрофспілки».

На відміну 
від попере-
дніх двох 
семінарів, 

у яких брав участь  
неперевершений 
данський тренер 
Пер Айзенрайх, 
цього разу заняття 
проводили україн-
ські тренери Юрій 
Буздуган, Сергій 
Гончаренко, Ольга 
Денисова, Світла-
на Задорожня, які 
повністю виправ-
дали всі надії та сподівання. У ролі модера-
тора спробувала свої сили учасниця групи 
Надія Матвєєва, яка презентувала особисту 
розробку – ділову гру «Важлива розмова».
П’ять днів минули дуже швидко, адже про-
грама семінару була дуже насиченою і роз-
глядалися особливо актуальні для спілчан 
питання.
Сьогодні в умовах сучасного модернізова-
ного суспільства профспілкам необхідно 
адаптуватися до змін, уміти справлятися з 
викликами, які ставить повсякденна реаль-
ність, докладати усіх зусиль, щоб відстояти 
право працівників на гідну працю та гідне 
життя.
Профспілковий лідер має бути і гарним фа-
хівцем, і організатором, і психологом, і ке-
рівником, а головне – уміти спілкуватися з 
людьми. Зараз виникла гостра необхідність 
в активних профспілкових лідерах, здатних 
згуртувати навколо себе членів профспілки.
Саме тому під час семінару обговорювалися 
такі питання, як економічна філософія тру-
дівників; трудівники та соціальні техноло-
гії; профспілкові цінності; риторика та мис-
тецтво мовного спілкування; особливості 
підготовки та проведення презентацій; лі-
дерство; психологія спілкування; мотивація 
профспілкового членства; модернізація 
профспілок; профспілковий органайзинг.

Тетяна БУВАЙЛИК,
учасниця першої групи дансько-

українського проекту

НОВІ ОБЛИЧЧЯ, 
НОВІ ЗНАННЯ, 
НОВИЙ ДОСВІД

Моя спеціалізація – 
психологія, техні-
ка ведення пере-
говорів, трудове 

законодавство, проводжу 
тренінги для профспілко-
вих тренерів.

У центрі уваги чергово-
го заняття стала тема «Сис-
тема та методи профспілко-
вого навчання Данії», що 
особливо актуальна для на-
ших профспілок. Адже у 3F 
не абияку увагу приділяють 
навчанню своїх членів.

У профспілці 3F ретель-
но відпрацьована і чітко ре-
алізується багаторівнева 
система профспілкової 
освіти. Наприклад, усі дові-
рені особи профспілки не-
одмінно навчаються за 6 
програмами: програми пер-
шого, другого й третього 
рівнів обов’яз кові, решта – 
на вибір.

Навчання проводяться у 
профспілкових центрах. Це 
сучасні бізнес-комплекси, 
що обслуговують членів 
профспілок. Вони містять 
зони навчання, відпочинку, 
спорту, харчування, тут ді-
ють бібліотека, комп’ю тер-
ний зал. Практично всі при-
міщення – доволі великі, на 
90–100 місць. Одна з голо-
вних умов поселення у готе-
лі комплексу: одна людина 
– один номер. Там можна 

жити, вчитися і працювати 
абсолютно автономно.

У 3F діють чотири таких 
навчальних центри у різних 
куточках Данії. Тут члени 
профспілки отримують не-
обхідні знання та мають 
змогу підвищувати свою 
кваліфікацію. Таке навчан-
ня з перервами може трива-
ти протягом двох років.

Неабиякої популярності 
набуло інтерактивне на-
вчання, коли практично 
весь процес організації та 
підготовки профспілкового 
навчання проводиться че-
рез інтернет.

Так, адміністрація проф-
спілки складає план на-
вчання і дає кожному ви-
кладачеві завдання на орга-
нізацію певного курсу. Ви-
кладач, у свою чергу, на ін-
тернет-порталі профспілки 
розміщує анонс майбутньо-
го навчального курсу. На 

цьому ж сайті май-
бутні слухачі реє-
струються на на-
вчання, заповню-
ють анкету. Після 
реєстрації слухача 
відправляється за-

пит керівникові 
проф кому, який пого-

джує із роботодавцем 
можливість участі праців-

ника на заняттях, враховую-
чи його зайнятість на основ-
ній роботі. Додатковий ма-
теріал для курсу кожен сту-
дент має змогу скачати на 
сайті профспілки.

Таке навчання вигідне і 
у фінансовому плані, адже 
обходиться профспілці 
вдвічі дешевше, ніж семі-
нар у навчальному центрі.

Але все ж таки дистан-
ційне навчання не замінить 
викладача. У будь-якому ви-
падку, контакт викладача зі 
слухачами необхідний. 
Адже це і практичні пора-
ди, обмін досвідом, комуні-
кація між учасниками, осо-
блива атмосфера, яку не-
можливо створити і відчути 
на відстані.

Але трапляються ситуа-
ції, коли відлучитися для 
навчання навіть на кілька 
днів – проблема. У цьому 
разі найкращий вихід із си-
туації – навчання онлайн.

Олег СКОВОРОДНІКОВ,
учасник третьої групи 
дансько-українського 

проекту

СЕМІНАР

ДОСВІД

ВИДАТКОВА ЧАСТИНА ПРОФБЮДЖЕТУ 3F:

24%  зарплата апарату
17%  міжнародна діяльність  

14%  семінари, навчання 
8%  видання журналу 

7%  витрати на поїздки 
7%  адміністративні витрати 

5%  утримання об’єктів нерухомості 
4%  страйковий фонд 
4%  допомога регіональним відділенням

2%  проведення з’їзду 
3%  витрати на інформаційні технології 

5%  інші витрати 

Довгі тижні очікування, тренінги для учасни-
ків першої та другої груп викликали неабияку 
інтригу та зацікавленість напередодні нових 
занять. Сам факт реалізації спільного міжна-
родного профспілкового проекту – вагомий 
внесок у розкриття потенціалу ФПУ. Справді, 
цікаво послухати і перейняти досвід країни, у 
якій профспілки вибороли своє місце у дер-
жаві та відіграють важливу роль практично в 
усіх процесах розвитку суспільства.

14–18 березня тривав черговий семі-
нар для учасників першої групи 
дансько-українського проекту, які 
зібралися на базі Зонального на-
вчально-методичного центру проф-
спілок Дніпропетровської області.

ВСЕ-
УКРАЇНСЬКИМ 
ПРОФСПІЛКАМ 

НЕОБХІДНО ВИБУДО-
ВУВАТИ ЧІТКУ СИСТЕМУ 

ПРОФСПІЛКОВОГО НАВЧАН-
НЯ, РОЗВИВАТИ НАВЧАЛЬНІ 

ЦЕНТРИ, ПОКРАЩУВАТИ 
ІНФОРМАЦІЙНУ СКЛА-

ДОВУ СВОЄЇ ДІЯЛЬ-
НОСТІ.

СИСТЕМА І МЕТОДИ 
ПРОФСПІЛКОВОГО НАВЧАННЯ 3F

-
-

-
-
-
-
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СКАНВОРД

У період між католицьким та 
православним Великоднем, 
у час примирення і пророс-
тання нового, з 1 квітня про-
тягом місяця конкурс «Євро-
пейська столиця культури – 
2016» презентує в центрі Єв-
ропи сучасну, молоду і захо-
плюючу Україну.

Через мистецтво і культуру, а 
також безпосереднє спілку-
вання з численними гостями 
Вроцлава, проект сприяє побу-

дові майбутнього образу України і 
промоції найкращого серед сучас-
ності.

Вперше в історії конкурсу «Євро-
пейська столиця культури» учасни-
ком стало місто з-поза меж Європей-
ського Союзу – це унікальний та без-
прецедентний випадок. Львів буде 
містком, через який протягом квітня 
Європа зможе осягнути всю Україну.

Створюючи програму місяця, орга-
нізатори презентували Львів як 
місто-об’єктив, через яке можна за-
зирнути вглиб цілої країни; 
як місто, через яке відбу-
вається комунікація з 
культурою та мис-
тецтвом України в 
її актуальному 
вимірі.

Конкурс обі-
цяє насичену та 
різноманітну 
програму, підго-
товлену в спів-
праці з україн-
ськими кураторами, 
а саме: концерти, дис-
кусії, літературні зустрі-

чі, арт-майстерні, 
виставки, перфо-

манси, освітні за-
бави для дітей, а 
також кінопо-
кази. У заході 
візьмуть участь 
понад 300 укра-
їнських митців 

та культурних 
діячів, серед яких 

відомі українські 
письменники: Юрій 

Андрухович та Юрій Із-

дрик, письменниця і співачка Ірена 
Карпа (яка, до речі, очолила Україн-
ський культурно-інформаційний 
центр при посольстві України у 
Франції), український жіночий теа-
трально-музичний гурт, що виступає 
у жанрах «фрік-кабаре» і театрально-
го перформансу Dakh Daughters, та 
багато-багато інших.

Українська частина проекту від-
криється у Львові в травні 2016 року і 
представить міжнародні мистецькі 
проекти, що відображають зв’язок 
Львова і Вроцлава.

НЕВИГАДАНІ ІСТОРІЇ: 
У ЖИТТІ, ЯК НА ДОВГІЙ НИВІ…

(Продовження. Початок у № 11)

...Знову обійми рідної Кіндратки – мальовничої о 
будь-якій порі: влітку купається вона у зелені сад-
ків, а взимку набирається сил під товщею снігу. Тіт-
чина хатина пригніздилася на сільській околиці, у 
кількох десятках метрів од лісового узлісся. А через 
десяток хат – дільнична лікарня. Ще перед приїз-
дом Анатолія місцеве «радіо» рознесло селом нови-
ну. Певна річ, з різними коментарями односельців. 
«Ви чули, сусідко, Толик Михалків, Мотрин племін-
ник, приїжджає до нас. Буде лікарем», – казали 
одні. «За віщо його так понизили в посаді і направи-
ли з міста в село? Такий добрий, чутливий до люд-
ської біди. Скільки односельців повернув з того сві-
ту. Немає правди на світі...», – вторили інші...

Першою зустріла племінника Мотря, котра зна-
ла про його родинні чвари і намагалася делікатно 
оминути цю тему. «Як добре, Толечку, що приїхав 
до нас, – лише спромоглася мовити, й дві сльозинки 
збігли зморшкуватим обличчям і розтанули на кін-
чиках старечих вуст. – Я тобі кімнатку підготувала, 
твого улюбленого борщу наготувала і гречаної 
каші із шкварками...».

Відтоді чимало води спливло в степовій річці. 
Сільською толокою реконструювали дільничну лі-
карню у взірцевий медичний заклад, а коштами, 
будівельними матеріалами підсобило місцеве аг-
роформування. Турботами Анатолія Михайловича 
підібрався відданий справі колектив медпрацівни-
ків. З далеких і близьких країв приїздили колеги по 
науку в далеке причорноморське село. Непередба-
чувані й людські стежки – вийшла вдруге заміж 
Людмила. І треба ж таке – за Анатолієвого дитбу-
динківського товариша, котрий учителював в од-
ній із шкіл обласного центру. Невдовзі Людмила 
ощасливила Миколу синочком Іванком. Але життя 
є життя: одні освідчуються в коханні, іншим вкоро-
чуються путі. Невблаганний час забрав у засвіти 
Людмилиних батьків і тітку Мотрю. А на місці її 
мазанки збудував Анатолій сучасний єврокотедж. 
А головне, мій товариш порозумівся з дітьми – Ан-
дрій навчався на четвертому курсі медінституту, а 
Сергій – на першому. Проводили сини канікули у 
батьковому селі. Хоча чимало вродливих степови-
чок кидали оком на Анатолія, проте він досі не 
одружений – повністю віддається синам й улюбле-
ній роботі.

...Віщуючи односельцям майбутню урожайну 
долю, безтурботно снувало над городами і левада-
ми бабине літо, яке кликало селян до лісу, на річку. 
Анатолій також вирішив після клопіткого трудо-
вого тижня звільнитися від негативних емоцій з 
вудочкою у тихій заводі. Наразі задзеленчав мо-
більний телефон – старший син Андрій повідомив 
жахливу звістку: повертаючись з дачі, в автомо-
більній аварії загинули Людмила й Микола. В обох 
не було рідних, тож діти вирішили поховати їх на 
цвинтарі батькового села. Уся Кіндратка виряджа-
ла в останню путь Людмилу і Миколу, а під розло-
гими осокорами Миколині односельці влаштували 
поминальний обід. Наступного дня усією родиною 
проводжали мене до автобусної зупинки. Попереду 
– Андрій та Сергій, а за ними Анатолій з малень-
ким Іванком на руках. Уже в салоні маршрутного 
автобуса весь час згадував п’ятирічного Іванка: яку 
долю вготує життя круглому сироті? А втім, поду-
малося, мій друг, щедра на добро людина, усино-
вить його, виведе в люди. Бо в малолітті сам спіз-
нав гірку долю сирітства.

Валерій МАРЦЕНЮК,
м. Хмельницький

ТВОРЧІСТЬ ЧИТАЧІВ ЛЬВІВСЬКИЙ МІСЯЦЬ У ВРОЦЛАВІ
ЄВРОПЕЙСЬКА СТОЛИЦЯ КУЛЬТУРИ
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Challenge Cup у німецькому Котбусі вітчизня-
ні атлети здобули повний комплект нагород.

УКРАЇНСЬКІ 
АТЛЕТИ – У 
КОНТИНЕНТАЛЬНІЙ 
ДЕСЯТЦІ КРАЩИХ

За підсумками чемпіонату Європи з легкої ат-
летики у приміщенні серед ветеранів, який 
тривав з 29 березня по 3 квітня в італійському 
місті Анкона, спортсмени української збірної 
пробилися до десятки кращих на континенті, 
фінішувавши дев’ятими у медальному заліку. 
В активі наших співвітчизників 31 медаль – 12 
золотих, 13 срібних і 6 бронзових.

Володимир ПОЛЄТАЄВ,

спеціально для «ПВ»

У -
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-

-
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-
-

-

-

ЛЕГКА АТЛЕТИКА

ПОДІУМ У КОТБУСІ 
З ПРИЦІЛОМ НА РІО

На турнірі зі спортивної гімнас-
тики World Challenge Cup, який 
4 квітня завершився у німецько-
му Котбусі, вітчизняні атлети 
здобули повний комплект наго-
род: в активі Олега Верняєва та 
Ігоря Радівілова три «золота», 
«срібло» і «бронза».

Володимир ПОЛЄТАЄВ,

спеціально для «ПВ»

На престижному турнірі в Ні-
меччині чемпіон Європи 
2013 року Ігор Радівілов трі-
умфував у своєму коронно-

му виді програми – вправах на кіль-
цях. При складності програми 6,8 
Ігор отримав від суддів 15,500 бала і 
на 0,134 випередив представника 
Бразилії Енріке Медіна Флореса, 
який фінішував другим. Третім зій-
шов на п’єдестал пошани бельгій-
ський атлет Денніс Гуссенс (15,033). 

Попервах на помості Котбуса не 
таланило лідеру української збір-
ної Олегу Верняєву. Так, одному з 
фаворитів змагань не вистачило 
0,100 бала для перемоги на коні –
наш співвітчизник із сумою 15,000 
став другим услід за британцем Лу-
їсом Смітом (замкнув трійку кра-
щих мексиканець Деніел Коррал з 
результатом 14,700). Насамперед на 
переможний результат Сміта впли-
нула надзвичайна складність про-
грами (7,2), це при тому, що й у на-
шого Олега коефіцієнт складності 
становив 7,0. А у вільних 
вправах Верняєв ви-
боров «бронзу» з 
результатом 
14,833. Пере-
можцем у цій 
дисципліні з 
неабияким 
запасом міц-
ності став бра-
зилець Дієго Іпо-
літо (15,466), який 

саме у вправі на килимі двічі тріум-
фував на чемпіонатах світу. «Срі-
бло» в активі словенця Рока Клаво-
ра (14,866).

Однак наступний день по праву 
став у Котбусі українським: на 
честь перемог Олега Верняєва у 
залі двічі здіймали якнайвище си-
ньо-жовтий прапор. В опорному 
стрибку наш співвітчизник був єди-
ним, хто отримав оцінки вище 15 
балів – 15,133 і 15,333, тож він і став 
переможцем із сумою 15,233 бала. 
Срібний призер китаєць Кью Ру-
фанг здобув 14,899 бала, швейца-
рець Бенджамін Гішар став третім 
(14,833). Ігор Радівілов, який також 
пробився до вісімки кращих у цій 
вправі, фінішував шостим (14,283). 
Згодом Верняєв переміг і у вправі 
на перекладині. У підсумку наш 
співвітчизник набрав 14,966 бала і 
на 0,200 випередив найближчих пе-
реслідувачів – швейцарців Крістіа-
на Бауманна і Пабло Браггеру, які 
поділили між собою друге/третє 
місця з однаковим результатом 
14,766 бала.

Високі результати наших спор-
тивних гімнастів особливо тішать 
напередодні кваліфікаційного тур-
ніру в Ріо-де-Жанейро, який трива-

тиме з 16 по 18 квітня. 
Саме на Olympic 

Test Event у сто-
лиці літньої 

О л і м п і а д и 
з’ясуєть ся, чи 
б у д е  п р е д -
ставлена на 

головних іграх 
чотириріччя 

українська чолові-
ча збірна.

СПОРТИВНА ГІМНАСТИКА

СЕРГІЙ 
СЕМЕНОВ – 
СПОРТСМЕН 
БЕРЕЗНЯ
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